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-  s jećan je  n o tiran o  u t r i  p rim jerka: o r ig in a l i  jedna ko
p i j a  u A rhivu,a druga ko p ija  kod a u to ra .-

I Arh'v Bos. krajine B. Luka



ARHIV BOSANSKE KRAJINE 
BANJA LUKA

M em oarska g r a d j a  o rad n ič k o m
p o k r e t u .S j e d a n j a  i n g  J o s i p a
R o l i h a . -

J O S I P  R O L I H

šy

Rodjen sam u porod ici k ro ja č a  F ran je R oliha 
(rodjenog u I l i r s k o j  B is t r ic i )  i  majke S o fije .ro d je n e  Sa- 
ček (o ta c  S lovenac.a  majka U k ra jin k a ).C ije la  se porod ica 
iz d rž a v a la  od očevih p rihoda k o ji  su  h i l l  tek  to l ik i  da b i 
o b ez b je d jiv a li golu e g z is te n c iju  brojnim  članovima jedne 
porodice s a  mnogo d jece : Rudolf (19o4-1938.),S lavko (19o7v)»
Jo sip  ( 2o .m arta  191o.godine u Banjoj L u c i),F ran jo  (1912),
Ivo (1916 .) ,K a tic a  (I9 1 9 ),4 n k ica  (1922) i  Helena (1924).
Otac je  rad io  kao k ro jač  uniform i 1 c iv i ln ih  o d i je la .
Njegova se k ro jačka  ra d io n ic a  par puta s e l i l a ,  a  zadnja je  
lo k a c i ja  b i l a  kod Narodnog p o zo riS ta  u u l i c i  Sime Š o la je .

Otac i  majka jedva su s a s ta v l j a l i  k ra j  s kral
jem je r  je  brojnim  članovima o b i t e l j i  tre b a lo  o b ezb jed jiva- 
t i  i  ish ran u  1 odjevanje.U  svemu se moralo r a c io n a l iz i r a t i  
j e r  smo u v ijek  b i l i  na  g ra n ic i oskudice,mada su  p ro h tjev i 
b i l i  k ra jn je  skromni.Odjedu smo i  obuću jedn i od drugih  
n a s le d j iv a l i ,a  je lo  se to lik o  ko liko  se moglo n a b a v iti  i  
ko liko  se moglo d a t i .

Pohadjao sam osnovnu Školu kod b ivšeg sreskog 
odbora nedaleko Crne kude.Do po laska  u osnovnu školu  svoju  
ranu  m ladost u toku prvog sv je tskog  r a t a  proveo sam kod 
s t r i c a  Johana R oliha u se lu  Boškovići kod K lašnioa.

Naše prezim e,ko liko  je  meni poznato,češkog je  
p o ri je k i a . Svojedobno se p is a lo  R o lik ,a  u njemačkoj tra n s 
k r i p c i j i  R olich .O datle je  i  dobilo današn ji ob lik  R olih .

U Realnu gim naziju u Banjoj Luci upisao sam 
se 1922.godine, a  m aturirao  sam 193o. godine .Dušan L ič in a  
o^fejestio  nas je  da p o s to ji  šansa da dobijemo s t ip e n d iju

Arhiv Cor>. krc'ino B. Lu!;a j
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za s tu d i j  j e r  je  Gradska o p š tin a  r a s p is a la  konkurs za s t i 
pend ije  na poljoprivrednom  fak u lte tu .N as  če tv o rio a  smo kon— 
k u r is a l i  l  d o b ili  s t ip e n d ije :  Dušan l i č in a ,F i  1 anovi6 Tone, 
Vjeko Bakulić i  j a .

predavao ml je  Akif Šeremet.Već nakon p a r predavanja uoči
l i  smo njegove z a is ta  š iro k e  h o rizon te  poznavanja ne samo 
tem atike koju  je  iz lagao ,nego  i  svega onoga š to  je  za to  
b i lo  vezano.V olio je  p r a v i t i  p o re d je n ja ,a  mnoga od tak v ih  
p r i s i l j a v a l a  su  nas na ra zm iš ljan je .N a ro č ito  je  v o lio  da 
zahvata so c ija ln u  p roblem atiku ,društvene probleme i  odnose, 
tako da smo i  sami p o če li r a z m iš l ja t i  o društvenim  odnosi
ma u datom vremenu.Njegova su predavanja b i l a  u b je d lj iv a , 
argumentovana, na logičkim  zaključcim a zasnovana.

su n a ro č ito  u t i c a l i  Edo Kuriš te k , Vilko V interbalte r ,T a n k re d i 
Sola.Na mene lič n o  n a jveć i u t ic a j  o s tv a rio  je  Edo Kunštek. 
Dobro se sjećam jednog razgovora kada me je  p ita o  kako sam. 
Uobičajeno sam mu odgovorio da sam dobro.Tada mi je  rekao: 
"Kako te b i moše b i t i  dobro? Radnicima i  s i r o t i n j i  nikako ne 
moše b i t i  dobro! Dobro moše b i t i  m in istrim a, kapi t a l i š  tim a, 
popovima,svima onima k o ji  im aju bogatstvo i  v la s t  u svojim 
rukama,a ne t e b i ! " .Kao i  o predavanjim a Akifa Šeremeta, za
m islio  sam se o onome što  mi je  Edo rekao.R azm išljao sam o 
so c ija ln im  n ep rav d am a,isk o riš tav an jim a ,ek sp lo a tac iji l j u d i ,  
soc ija ln im  ra z lik a m a ,p o litič k o j v l a s t i .

ja ln u  b e le t r i s t ik u  naročito .N e znam kako je  i  preko koga t a  
l i t e r a t u r a  d o la z ila .D o la z ili  smo do ove l i t e r a tu r e  in d iv i 
dualno i  medjusobno smo je  ra zm jen jiv a li.N a jlak še  je  do ove 
l i t e r a t u r e  do lazio  Tone F ila n o v ić ,a l i  mi n i je  poznato na  ko
j i  način.Tone F ilanov ić  b io  je  i  sam veoma sirom ašan.Njegov 
je  o tac rad io  kao z id a r ,a l i  su porodični p rih o d i b i l i  k r a j 
n je  n isk i.U v ije k  su b i l i  u oskudici.U  zadnje v rijem e,ko liko  
mi je  p o zn a to ,s tan o v a li su u Dobraševoj u lic i.N jeg o v  b ra t  
Tenci bio je m oler.Njegova se s e s t r a  in k ie a  udala  za Draga
na Š a jin o v ić a ,p ro fe so ra  muzike.

U Realnoj g im naziji u toku jednog sem estra

Od s t a r i j i h  kolega u Realnoj g im naziji na  nas

P očeli smo da čitamo naprednu l i t e r a tu r u ,s o c i -

Arhlv Dos. krajino B. Luka



Uže društvo u Realnoj g im naziji č i n i l i  smo: Ione 
F ilanović,L eopold  Šips,Branko Majić ( učestvovao sa  ženom 
u NOB-i od 1942.111 1943.gođlne negdje u H ercegovin i,7 jeko 
B aku lić .N ik ica  Pavlić,M laden P a te rn o s te r  i  ja .

Po zav rše tk a  l§ tž £ f  raz red a  gim nazije u našem je  
d ruštvu  bio Romualdo-Aldo Sola.U Šestom razredu  grupa n a š ih  
raz red n ih  kolega o p re d je l i la  se za Vojnu akademiju: Bogdan 
Puškar, 7o j i s la v  Daepina, Romualdo Sola i  Iv e z i6 ( b ra t  Mirne 
Iv e z ića ).Je d an  je  b ro j o tiša o  u neku geodetsku školu: Enes 
M ag la jlić , Eemal Gušić i  Husein B a h tija re v ić .

P orodica Sola s tan o v a la  je  u današnjo j u l i c i  Ya- 
se P elag ića .N jihov  o tac  b io  je  v i š i  o f i c i r  jugoslovenske 
vojske,m islim  potpukovnik i l i  pukovnik. Od t r o j i c e  brade 
( Tankredi,Romualdo i  Tulio) n a ja k t iv n i j i  je  na po litičkom  
p o lju  b io  Tankredi.Đ io je  ak tivan  na svim po ljim a d ruštve
nog rada  i  u Realnoj g im n a z iji ,!  u K£B-u,a i  za  vrijem e svo
j ih  s tu d i j a .  Pored n a j s ta r i j e g  T ankredija i  najm ladjeg Tuli j a  
napredan je  bio i  Romualdo,koga su kao takvog u s taše  za v r i 
jeme r a t a  s t r e l j a l i .

Miaden P a te rn o s te r  bio je ž iv a  i  n eu k ro tiv a  p r i -  
roda .sav  je  k ip tio  u traženjim a.Im ao je  izu ze tan  dar za i z 
ražavan je , n ar oči to  za p isan je .N jegov i ško lsk i sa s ta v i č i t a 
n i su u šk o li kao prim jern i.N e samo da je  imao izuze tno  do
bre prozne sastave ,nego  je  p isao  i  pjesme.Na jednoj s tr a n i  
b io  je l i r s k i  o g e t l j iv ,a  na drugoj s t r a n i  bio je  u v ijek  
spreman da se potuče.Nao i  još n e k i,b io  je  spreman da se 
f i z ič k i  obračuna sa  "klasnim  nep rija te ljem ".T akav  je  u još 
većoj m jeri b io  njegov b ra t  Ratko P e te m o s te r ,k o ji  je  inače 
drugovao sa  mojim bratom Ivom.Ratko je  bio u grupi omi adi -  
nača ko ju  smo z v a li " d iv l ja  g rupa",ko ja  je  u svakom danom 
momentu b i l a  spremna za a k c ije ,z a  f iz ič k e  obračune,za prav
l j e n j e  razn ih  p ak o sti ljudim a koje su  sm a tra li klasnim  ne
p r i ja te l j im a  (bušen je  guma na  v oz ilim a i  b ic ik lim a ,ra z n a  
oš te ć i  van j a  i t d .  ) .Mladen p a te rn o s te r  b io  je  uporan u r e a l i 
z a c i j i  sv o jih  zam isli.Jednu  takvu "upornost" može i l u s t r i 
r a t i  jedna anegdota i z  njegovog žlvo ta .K ada od majke n i j e  
dobio tra ž e n i novac,obzirbm da je  p r im ila  veći zgoditak  na 
lu tr i j i ,M la d e n  je  p re tio  da će i z v r š i t i  samoubistvo d a v ije -
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njem u V rbasu .Inače,b io  je  dobar p livač .D ak le ,kada  na l i j e p  
način  n i j e  postigao  svoj c i l j  pokušao je  da to  r e a l i z i r a  i  
p re tn jo m .I Mladen i  Ratko im ali su  neSto neukrotivo  u se b i. 
N jihova reagovanja često  bu b i l a  teško p redv id iva , iznenad- 
fla, a ponekad i  čudna,pokatkad osobenjačka.

Mladen P a te m o s te r  ig ra o  je  dobro šah.Ne bih 
znao o b ja s n i t i  k a k o ,a li  se ig ra n je  šaha u raz red u  posebno 
ra z v ilo  i  s ta ln o  uprašnjavalo.O d sv ih  je  n a jb o l j i  b io  N ik ica 
P a v liđ .lz a  n jeg a  neznatno su  z a o s ta ja l i  Miaden P a te m o s te r , 
Marko Tišma,Tone P ilanov ić  , Šogorov i  d rug i,S v i su  jako do
bro i g r a l i  šah 1 b i l i  n o sio c i a k tiv n o s ti na  šahovskom p o lju  
u Realnoj gimnazi j i  , a  i  u Ban jo j Luci.

Sjećam se jednog meča za šahovsko prvenstvo, 
mislim negdje 1928.111 1929.godine,kada je  u kafan i "Balkan" 
g ostova la  šahovska ek ipa i z  Slavonskog B roda.P redstavnik  o - 
vog k luba b io  je  ub jed jen  da će p o b je d iti  banjal&čku ekipu 
i  u svom govoru je  rekao da poraženi ne tre b a  da budu razo
čaran i j e r  je  u mečevima važno su d je lo v a ti .Kada je  tre b a lo  
da počne sam meč,ovaj je  govornik up itao  gdje mu se n a la z i 
njegov protivnik .M edjutim , za stolom  je  već s je d io  N ik ica  
Pavlić.Ovome se u č in ilo  da je  N ik ica jo š  d i je te  ne očekuju
ć i  da će s njim i g r a t i  p a r t i  ju .N ik lea  je  tad a  b io  s i t a n ,n i s 
kog ra s ta ,d je čačk o g  izg leda.T akav  je  b io  u Realnoj g im n az iji, 
a l i  će se p o s l i je  mature r a z r a s t i  tako da me je  u vrijem e 
s tu d i ja  u r a s tu  p re s tig a o .N ik ic a  je  svom p ro tiv n ik u  o č itao  
le k c i ju  j e r  ga je  za k ra tko  vrijem e m atirao .B anjalučan i su 
p o b je d ili  s a  visokim  rezu lta tom .

Koliko se sjećam ,u ovom meču su n a s tu p i l i  
d ja c i Realne gim nazije N ikica Pavlić,M arko Tišma,Tone P i la -  
novi6 ,Šogorov i  Mladen P a te m o s te r ,a  od s t a r i j i h  članova Ša^ 
hovskog k luba  Herman, Kufner i  jo š  n e k i.

Kao d jao i Realne gim nazije i š l i  smo na  neku 
ek sk u rz iju  u Zagreb.Tamo je  šahovska ek ipa  škole o d ig ra la  
meč sa  nekim realnom gimnazijom i l i  reprezen tacijom  šk o la  
i  p o b je d ila  sa  visokim rezu lta tom .

Banja Luka je tada bilar^a^/ d. centar.
5 .mart 1975 .godine 

Banja Luka
f Ing  Jo s ip  Riollh )

Aih.J Coc. krL.lnc D. Luka

ABK Im
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( Nastavak I , -  )

Sa grupom sv o jih  drugova i z  Realne gim nazije o— 
tiš a o  sam na  P o ljoprivredno  šumarski f a k u l te t  u Zagreb. U 
grupi smo b i l i  F ila n o v ić , L ičina,B aku lić  i  ja.Već je  ta d a  na  
fa k u lte tu  bio G-elineo Ivan.U prve vrijem e zajedno smo stano
v a l i  na Z vijezd i F ilanov ić ,B aku lić  i  ja  u nekom privatnom 
s ta n u .Iz a  to g a ,za  kraće vrijem e s tan o v a li smo i  u S tudent
skom domu u D jord jićevo j.M edju tlm ,najv iše  smo s tan o v a li pe 
privatnim  stanovim a na raznim m jestim a,na jv iše  po jedan se
m estar .Mar a l i  smo se d o v ija t i  je r  su c ijen e  b i le  do sta  v iso 
ke, a  novca je  b i lo  veoma malo.

Tone F ilanov ić  u to  je  vrijem e bio već o rgan ize- 
van.MJslim da je  već tad a  b io  č lan  P a r t i jo .P o l i t i č k i  je  d je 
lovao na moje id e jn o  o p red e ljen je  na seb i svo jstven  nenamet
l j i v  naćin.Njegovo d je lovan je  nadovezalo se na  moja l ič n a  u -  
v id je n ja  da su  so c ija ln e  ra z lik e  v e lik e ,d a  su k la sn i sukobi 
sad rža j d ruštven ih  odnosa i  da je  p o l i t i č k i  režim  takav da 
d je lu je  p ro tiv  in te r e s a  naroda na  svim po ljim a. 0 svim tim  
p itan jim a  otvorene srne razg o v ara li.N aša  sn g led an ja  b i l a  i -  
den tična ,P ošto  smo b i l i  nerazdvojni drugovi j e r  smo u v ijek  
b i l i  zajedno,nas su  n a z iv a li  “šipka  1 bubanj".N Jje b ilo  da
na da nismo b i l i  zajedno,'

Ne znam gdje i  k a k o ,a li je  uv ijek  F ilenović neg
d je  nabavijao  naprednu l i te r a tu ru .T u  je  l i t e r a tu r u  i  meni da
vao na č itan je .O  sadržajim a zn a li smo često  i  dugo razgova
r a t i , b i l o  da se  ra d i o b e l e t r i s t i c i  i l i  drugoj lite ra tu r i.,*

Tone se često  k re tao  i  u d ruštvu  Vilke V in te rh a l-  
te ra ,T ankred i Sole i  drugih komunista.M islim  da su oni n a j
v iš e  i  u t i c a l i  na  njegovo p o litič k o  o p red e ljen je .S  njim  su 
r a d i l i  jo š  dok je  bio d jak  Realne gim nazije i  m islim  da je  
jo š  u s red n jo j šk o li postao č lan  SKOJ—a,ako ne i  č lan  KPJV 

U vrijem e s tu d ija ,d o k  smo još s tan o v a li na Zvi
je z d i ,s ta ln o  smo s l a l i  Vjeku B akulića da nam kupuje doručak. 
On je  r a n i je  od nas u s ta jao .P o što  je r a n ije  u s ta ja o  s l a l i  
smo ga u kupovinu,što  je  on zdušno rad io .U  med juvremenu,da
v a l i  smo mn napredu l i t e r a t u r u  na  č itan je .O n  se sve v iše  odu
šev i javao, odnosno njegovi stavov i o p o litič k im  p itan jim a  po
s t a j a l i  sn sve o d red jen iji.Jed n o g  dana,kada smo ga kao i
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Inače s l a l i  u kupovinu,iznenada je  rekao da bi treb a lo  u 
buduće ovo o rg a n iz ir a t i  na  drugarskoj bazi,odnosno da sva- 
k i pu t drugi id e  u kupovinu.Tone i  ja  smo se p o g led a li i  
skoro istovrem eno r e k l i :  "D jelovalo j e ! " ,

Naime,Tone i  j a  često  smo o njemu razg o v ara li 
u sm islu  ž e l je  da i  n jeg a  uključimo u naše p o li t ič k e  i s t o -  
m išljen ike.Im ao je  potrebne moralne k v a l i t e t e ,a l i  smo že
l j e l i  da i  on sam ostalne o odredjenim p itan jim a  ra su d ju je .

Bilo nam je  drage zbog ovakvog reagovan ja .  Od ta 
da p r a v i l i  smo raspored  kada će ke i ć i  u kupovinu.Zajedno 
smo se dogovarali š t a  ćemo i  kako ra d iti .Z a je d n o  smo s njim  
ra zg o v ara li o p o litičk im  p itan jim a ,o tvo reno  i  konkretno.On 
je  sve v iše  b io  oduševljen  za revo lucionaran  rad.Tako smo 
od našeg p r i j a t e l j a  d o b ili  i  p o litič k o g  druga.

y Na fa k u lte tu  smo im ali udruženje s tu d en a ta  i  sva—
kiliV^ana, a  ponekad i  če šće ,u  okvirim a udruženja održavana 
su napredna predavanja.U  tom radu posebno su se i s t i c a l i  č la 
novi P a r t i j e  i  SKOJ—a.T aj je  rad  n a ro č ite  došao do iz r a ž a ja
1932.godine kada su  rev o luc ionarn i s tu d e n ti po p rv i pu t po- 
b je d i l i  na izborim a i  p reu ze li upravu studentskog udruženja.' 
Ovim su iib o rim a  svakako p re th o d ile  veoma ž iv e  i  organi zova- 
ne p o litič k e  priprem e.Trebalo je  m o b ilisa ti sve progresivne 
studen te  da bi upravu p reu ze li u svoje ruke.B io je  to  zna
ča jn i uspjeh kom unista n a  zagrebačkom sv eu č iliš tu .U sk o ro  za
tim napredni s tu d e n ti preuzim aju uprave s tu d en tsk ih  udruže
n ja  na  medicinskom i  o sta lim  fakultetim a.O ve su  pobjede 1 -  
zazvale p o l i t ič k e  re a k c ije  na  supro tnoj s t r a n i .P o s ta l i  smo 
t rn  u oku režim skih  l ju d i  i  o rgani zaci ja ,  od režim skih de 
k le r ik a ln ih  grupa.

Za p redsjedn ika udruženja s tu d en a ta  iz a b r a l i  smo 
Babaju.M isllm da mu je  ime b ilo  Slavko.Bio je  n a jb o l j i  s tu 
dent i  napredan po po litičkom  opredel jen  ju .N aši su ga zabu
nom s t r e l j a l l  1945.godine,neposredno p o s l i je  Oslobod jen ja .

U upravi udruženja bio je  i  M ihajlo K la in ,m islim  
i z  Slavonskog B roda.Isprva smo z a z i r a l i  od n jega  je r  je  i g 
rao u po lic ijskom  nogometnom klubu.N aša je  oc jena b i l a  jed
n o s tran a  j e r  je  on ig rao  u klubu da b i se mogao iz d rž a v a t i .  
Klub mu je  p laćao s tan  i  hranu.B io je  Izu zetno I n t e lig e n ta n .

Arhiv Dos. krcjir.o G. Luka
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S lu ša ju ć i p redavanja u udruženju !  u k lju ču ju ć i se rad  i  sam 
je  postao p o l i t i č k i  napredan »Napustio je  nogometni klub 1 
sve se v iše  a k tiv i z irao  .Na k ra ju  je  postao vod j a  sv ih  nas na* 
prednlh s tu d en a ta  na našem fa k u lte tu .

Na fa k u lte tu  sam prim ljen  za č lan a  P a r t i je .S e k re 
t a r  ć e l i j e  bio je  Lazo Jovanović.O tac mu je  bio p ro sv je tn i 
radn ik  u Banjoj l u c i , a  i z  Banje Luke o d s e l i l i  su se  oko 1935. 
gedlne,N jegova s e s t r a  L jub ica  u da la  se za Niki Končaraf sada 
p ro fe so ra  P oljoprivrednog f a k u l te ta  u Novom S adu.P retpostave 
ljam  da je  Niki Končar bio č lan  SKOJ-a.Sa svima je  bio dobar, 
a l i  ga nisam sim patisae  zbog toga  š to  je  išao  "n iz  v je ta r " .  
Naime,plovio je  u vodama ličn o g  ne zam jeranja i  n i j e  imao 
č v rs tin e  da b ilo  kome kaše u l i c e  one što  m is l i .  -

Lazo Jovanović bio je  s nama« u razredu.M islim  da 
je  te k  u Zagrebu prim ljen  za č la n a  KPJ.Lazo nas je  zovnuo i  
rekao da smo p rim ljen i za članove KPJ i  da nas t r o j i c a  č in i 
mo jednu će liju .O n  nam je  bio p ro če ln ik  ć e l i j e .

N ije  mi poznato s kim je  d a lje  Lazo Jovanović o -  
dršavao vezu,odnosno od koga je  dobivao i le g a ln i  p a r t i j s k i  
m a te r i ja l  i  d ire k tiv e  za p o l i t i č k i  rad^Obično smo-se s a s ta 
j a l i  u njegovom stan u  gdje je  p riv a tn o  stanovao.Tu smo p ro - 
r a d j iv a l i  p a r t i j s k i  m a te r i ja l  i  dogovarali se  e rad u .

Nakon zav rše tk a  s tu d i ja  Lazo Jovanović je  bio u 
P o ljsk o j,n a  p raksi i l i  nekom stručnom usavršavanju.Tamo se 
našao u vrijem e njemačkog napada 1 . septem bra 1939. godine .Us
pio je  da se  v r a t i  u Ju g o s lav iju . Čuo sam da se  v ra tio  u zem
l j u  i  n asta jao  sam da ga vidim da b ih  se  izvorno inform isae
0 ovom ra tu .Ž e lio  sam da me upozna e s i tu a e i  ji.M ed ju tim ,n i
sam uspio da ga nadjem .Pri je  nego što  je  Njemačka n apa la  na 
Ju g o s lav iju  Lazo je em igrirao u SAD.Studirao je  medicinu i  
u SAD je  dok to rirao .čuo  sam da tame ima svo ju  o rd in a o iju .’

Z a is ta  je  čudno da se  Laza Jovanović p o s l i je  po
v ra tk a  i z  p o ljsk e  p o l i t i č k i  p a s iv i z irao  .Ne znam š ta  je  mog
le  n a  n jega  to lik o  u t i c a t i  da je  p restao  da bude č lan  KPJ.1
1 njegova je  em ig rac ija  b i l a  s tim u iz ra v n o j v e z i.

P o l i t ič k i  sukobi n a  s v e u č i l iš tu  n isu  p r e s t a j a l i .  
Borba se  v o d ila  izm edju nas na  jednoj i  JAK-ovaca i  -JAČ- 
evaca ( članova Jugoslovenskog akademskog k lu b a  i  Juaosl o -

ABK *£09- H&-
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venske S ita en io e ) n a  drugoj s t r a s i  »B ili su  te  p rerež im sk i, 
ekonomski dobre s i tu i r a n i  i  dobre naoružani s tu den ti» Im ali
su .čak  i  re v o lv e re ,a  režim  im .je  davao dozvole za nošenje 
o r iš  j a  da b i b i l i  produžena ruka režim skih  p o l i t ič k ih  in te «  
resa.Jednom  su  u studentskom domu u b i l i  jednog progresivnog 
studen ta ,m islim  S rz e n tić a .

Sa bismo o s tv a r i l i  akademska p ra v a ,k e ja  je  r e -  
žim uz pomoć fa k u lte ts k ih  v la s t i  s ta ln e  ogran ičavao ,organ i
z i r a l i  smo s tu d en tsk i Š tra jk  1933.i l i  1934-»gedine«Zabarika— 
d i r a l i  smo se u zgradi s v e u č i l i š ta .  P o li č i j a  je  o p k o lila  zgra
d u ,a  u tome su. jo j  pomagali jakovci i  {JaSevoi.Sa bismo one
m ogućili u laz  u zg radu ,nabacali smo klupe na u lazna  v ra ta .  
P ru ž a li smo o tp o r skoro c i j e l i  dan.Pregovaralo se s a  p o l ič i 
jom. Obećali su da će nas p u stiti.M ed ju tim ,k ad a  smo i z a š l i ,  
n ap a li su  nas jakovci i  jačevci »Morali smo ee b ran i ti.D o š lo  
je  do tu če .V je ro v a tn o .je  to  bio dogovor p o l ic i je  1 jačevaca 
da vani in s c e n ira ju  B ukob.Pelioi j a  je  in te rv e n is a la  i  u već 
p rip rem ljene "om e M arice" u b ac iva la  napredne studen t e .  B ile  
je  mnogo uhapšenih*M edjutim,u p o l i c i j i  u D jo rd jićeve j u l i c i  
n isu  nas dugo zad ržav a li.U ze li su g e n e ra lije  i  otiske.M ožda 
je  i  ž e l j a  p o l ic i je  b i l a  da u  zagrebačkoj k a r to te c i  ima 
o tisk a  p r s t i j u  sv ih  onih  k o ji  su  jo j  b i l i  sum njivi?

P ilanovid  Tane bio je  tad a  u nekoj drugoj par
t i j s k o j  ć e liji» O n  je  znao da srne č lanov i P artije .M ed ju tim , 
prema p rak si konsp ira tivnog  rad  a, nismo razg o v ara li e deta
ljim a  p o litič k o g  rada.Možda je  on bio t a j  k o ji  nas je  i  pred
lo ž io  da budemo p rim ljen i u 61anstve.'Ne,o teme nismo razgo
v a r a l i .  Mi ga nismo p i t a l i  s kim je  en ra d io , kao n i on n a s .  
Jed ine smo načelne razg o v ara li o p o litič k im  problemima.

Ako se r a d i le  e b ile  kakvoj p o l i t ič k o j  a k c i j i  na 
b i le  kojem fa k u lte tu  i š l i  srne da u teme su d je lu jem o .ls te  ta 
ko, u k lju č iv a li  srne se i  u o rg an iz iran e  š tra jk o v e ,n a ro č ite  
kada je  b ile  potrebne da se  o rg a n iz ira  s u p ro ts ta v lja n je  
štrajkbre& erlm a.Pešte  je  tad a  obične d o la z ile  do tu č a , i s 
pod kapu ta  n o s i l i  srne štapove.N i je  mi poznate kako su  dolar* 
ž i l a  o b av je š ten ja , a l i  srne zn a li kada se  i  gdje š t r a jk  i l i  
dem onstrac ija  o rg a n iz ira .

R a s tu ra li srne i  le tke ,S jećam  se da sme jednom i

!—
A BK
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sami izdali letak prstiv plaćanja takse od 35# dinara semes- 
tralso za kemijske vježbe u kabine tu. Has nekolicina ( Klala, 
Babaja,ja i još neki) sastavili smo tekst letka.U letku smo 
tražili da se siromašni studenti oslobode plaćanja ove tak- 
se ili da se taksa smanji.Proračunali smo da se za vježbe 
potroši svega oko 60 dinara kemikalija,a tražilo se od nas 
višestruko više.Zaprijetili smo štrajkom i taksa je bila 
snižena.

Pada je na studiju u Zagrebu bio i Boro Ilić. 
Studirao je medicign,ali nije dalje išao od histologije.Obo
rio ga je profesor Perovid.Dolazio nam je skoro svaki dan u 
posjete.Bio je veoma pošten.Bije bio Slan Partije.Nepravde 
su ga iritirale da bi se zbog njih i tukao.Smatrao je sebe 
komunistom.To je i otvoreno govorio,a i tako se ponašao. 
Idejno je bio vezan za Partiju i bio je spreman da sve uči
ni što bi bilo u interesu KPJ. 1

Boro Ilić nas je u svom stanu učio i plesati.
Bio je fizički dobro razvijen.Ha Vrbasu stalno je vozio Sa
mac.Imao je i trkaći bicikl,ali ga je ludo vozio.Zbog pre
brze vožnje upao je u oči policiji pri svakoj vožnji na u- 
11 oi . Brzom vožnjom,na odred jen način,prkosio je polio&joima. 
Kratgo rečeno,bio je dobar sportista.

- Boro je bio veoma energičan.Na jednom primjeru 
ovo bih ilustrirao.Naime,bila je u Zagrebu jedna trgovačka 
radnja "Sve po 7" u kojoj su oljene svih proizvoda koštale 
7 dinara.Boro je nešto kupovao,ali je dobio nešto drugo,a ne 
ono što je tražio.Upozorio je prodavoe da su mu podvalili. 
Tražio je da se izvrši zamjena ili da m& se novac vrati.Ka
da su oni to odbili,prišao je izlogu i spustio roletne.Za- 
sukao je rukave i preteći upozorio: "Može li sad?! ".Prodav- 
oi su vidjeli da su njegove pretnje sasvim ozbiljne.Dobio 
je novac nazađ.Eto,takav je on bio.

U toku demonstracija na sveučilištu s nama je 
bio i Nikioa Pavlić.Nešto je zakasnio.Jedva smo ga kroz pro
zor uvukli u zgradu kada su jačevei počeli pucati iz pišto— 
lja.Mislim da je i on bio s nama u poli oi ji .Nikioa je samo 
povremeno dolazio u Zagreb jer je pretežno boravio u Banjoj



-  l o

Sjećam se jedne izložbe koju su u Zagrebu organizi
rali klerikalci uz pomoć crkve.Izložba je nosila naziv "Pro 
Deus®.Izložba je imala antikomunističke i antisovjetske pre
tenzije.Pa bi se prikazalo da su komunisti ateisti i da vo— 
juju protiv boga,organizatori izložbe su izložili ateistič
ke plakate iz SSSR-a,mislim kopije tih plakata.

Ovu su izložbu komunisti najviše i posjećivali baš 
zbog ovih ateističkih plakata.Organizatori izložbe-željeli 
su da ee-posjetioci sablažnjavaju bogohulnošću komunista,a 
efekti su bili sasvim drugačiji.

Sjećam se kako smo se mnogi napredni studenti našli 
na ovoj izložbi.Jedan od vodiča na izložbi tumačio je izlož
bene eksponate stavljajući akoenat na bezbožništvo komunista. 
U grupi naprednih studenata bio je i Jakov Blažević.Počeo je 
i razgovor sa ovim vodičem na izložbi.Jakov.je kao povladji- 
vao da je crkva u istorijl odigrala izvjesnu ulogu u šire
nju pismenosti,otvaranju prvih fakulteta itsl. ali,zaklju
čuje Jakov Blaž ević, crkva je stvorila inkvizioi ju, crkva je 
spaljivala napredne ljude na lomači,crkva je stavila na in
deks zabranjenih knjiga veoma značajna svjetska djela,crkva, 
je osudila Kopemika,Djordana Bruna,Gnlile ja itd*!Prisutni su 
povladjivali i vodič,svakako klerikalac,našao se u nezavidnoj 
situaciji.Svi smo aplaudirali,a vodič se povukao jer je vidio 
da se ne može suprotstaviti istorijskim činjenicama.'

Apsolvirali smo na fakultetu 1934.gođime.pripremlje- 
na je stručna ekskurzija studenata.Pred polazak na ekskurzi
ju dobili smo Pravila o radu studentskog kluba u Bihać u. Ova 
smo pravila Vjeko Bakulić i ja ponijeli na ekskurziju i do
nijeli u Banju luku.'

Ekskurzija je brojala oko 3o etudenata.Preko Slavoni
je išli smo za Vojvodinu i nakon razgledanja poljoprivrednih 
dobara preko Beograda krenuli smo za Skopl je.'Da bismo razgle
dali rižina polja otputovali smo za Kočane.Rastavili smo put 
za Tetovo i uputili se na Šar planinu.Ra Šari smo razgledali 
katune,a spavali smo u nekoj štali,u selu Vešala.Produžili 
smo put za Prizren i spustili se u omogorsko primorje.Raz
gledali smo Bar i Budvu,a poslije preko Dubrovnika i Splita 
vratili se u Zagreb^

Preko Šare išli smo pješke.S nama ± kx  su išli nrofe-
a A .:. ; Co~- krcano D. Luka
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sorl Ogrlzek đr Albert 1 Tavčar dr Alojz.S nama nije išao To
ne .Pilanović. Jedini Banjalučani bili smo Vjeko Bakulić i ja. 
Nije mi poznato ko je finansirao ekskurziju.samo mi je poz
nato da smo dio troškova snosili i sami.*

Pomenuta pravila iz Bihaća donijeli smo Bakulić 
i ja u Banju luku.Još prije polaska na ekskurziju razgovara
li smo sa Nikicom Pavllćem i još nekima o potrebi osnivanja 
nekog akademskog kluba banjalučkih studenata koji bi usmje
ravao aktivnost studenata ne samo na univerzitetima.nego i 
u Banjoj Luoi.’Mkica Pavlićfe bio je oduševljen idejom da se 
ide na osnivanje akađmemskog kluba koji bi okupljao banja
lučke studente.Posebno bih želio napomenuti da je Hikiča 
Pavlić bio duša svih nas studenata i studentskih akoija.U od
nosu na sve nas studente iz Zagreba i Beograda on se posebno 
isticao.uživao autoritet i odskakao takoreći za glavu.On je 
bio u toku akcija naprednih studenata i po svim pitanjima 
njega smo konsultovali.Mnoge je stvari on vidio dublje i vi
še nego mi ostali.

Polovinom juna 1934.godine vratili smo se u Banju 
Luku.Pristizali su i studenti sa ostalih fakulteta.Osnovna 
tema naših razgovora bila je osnivanje studentskog kluba u 
Ban joj Luoi.Sa Nikicom i ostalima nalazili smo se na korzu.1 
Ponijeli smo pravila iz Bihaća i dali ih Niklci.4Trebalo je 
na osnovu ovih pravila Izraditi naša. odnosno prilagoditi ih 
našim uslovima i našim po trebama.Svi su bili jednodušni da 
klub treba osnovati.BI1 i smo sagiasni da pravila iz Bihaća 
nama ne odgovaraju jer smo htjeli da naš klub okuplja sve 
napredne akademske- gradjane.Glavna ličnost svih ovih razgo
vora bio je opet SLkioa.Jedno 5-̂> dana stalno se o ovome go
vorilo, odnosno o tekstu novih pravila,nazivu kluba,sadržaju 
rada i slično.'

Dugo smo razgovarali o imenu.Bilo bi nezgodno da 
se da naziv "Banjalučki akademski klub" jer je skraćenica, 
veoma nezgodna,a isto tako ni kombinacije: Akademski ba
njalučki klub,Klub banjalučkih akademičara itsl.Saglaslli 
smo se da u nazivu ne bude "studentski" jer smo željeli da 
budu članovi i oni. koji su završili studij,kao i oni koji se 
pripremaju za studij.Ha kraju.saglasili smo se da bi najbo-

A,l. , Co :. kratio D. Luka
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l j i  naz iv  bio "KAB",odnosno Klub akademičara Banje Luke.la— 
ko je  spontano klub dobio i  ime,ime koje smo sv i p r ih v a t i l i  
kao na jpodesn ije  i  p r i je  nego što  smo ga o sn o v a li.

R azgovarali smo i  o č lanstvu .D ogovorili smo se 
da potpomažući® članovi p la ć a ju  oko l.o o o  d in a ra .S v i smo 
b i l i  sag la sn i da članovi mogu b i t i  i  završen i s red n jo šk o lc i 
i  emi k o ji  su z a v r š i l i  s tu d ij ,S m a tra li  smo da na bazi š ire g  
o k u p ljan ja  akademski obrazovanih g rad jana ostvarim o masov« 
n o s t ,a  kroz to  i  veću mogućnost p o litič k o g  u tic an  j a .

Ra p rav ilim a KAB-a n a jv iše  su  r a d i l i  N ikioa Pav- 
l i ć  i  Miloš Popovi<5.Na ovim poslovima manje je  sudjelovao i  
Karlo B lažun ,studen t prava (p ravo ,ko liko  mi je  p o zn a to ,n i
kada n i je  zav rš io ; sada ž iv i  n a  o s trv u  K rku),pošten m ladić, 
a l i  malo v je rs k i  o r i je n t i s a n .1

Da ne b i b ilo  sm etnji oko o sn iv an ja  KAB—a, dogo— 
v o r l l i  smo se da u i n i c i j a t iv n i  odbor ud ju  s tu d e n ti k o ji  su 
prorežim ski o r i je n t i s a n i  i  s tu d e n ti k o ji  su b i l i  p o l i t i č k i  
neutralni^O d naprednih s tudenata  jedino sam j a  ušao u s a s -  
ta v  In ic i ja t iv n o g  odbora. j e r  nisam bio kompromltovan,odnos
no p o llo ijsk e  v l a s t i  n isu  znale da sam k o eu n is ta .'C ilj je  bio 
da se  iz d e js tv u je  odobrenje za rad  klubai,a ono se moglo do
b i t i  kad p o li t ič k e  v l a s t i  steknu  u v je ren je  da će društvo 
b i t i  n a  l i n i j i  režim ske p o l i t ik e ,’

Kako smo obrazovali I n io i j a t iv n i  odbor?I tu  smo 
im ali p lan .O rijen tac io n o  smo im ali u v idu  k o ji b i sve s tu 
d en ti mogli doći u o b z ir  za  s a s ta v ,I z a  toga s a  Bvakim smo 
pojedinačno razgovarali»N eke smo čak i  u b je d j iv a l i  da se 
p rih v a te  da budu članovi In io ija t iv n o g  odbora,N ikioa Pav iić  
je  uz našu sag lasn o st p red lož io  sa s tav  In ic i ja t iv n o g  odboe 
Sa KAB—a: Karlo Blažun (p re d a je d n ik ) ,P e ta r  P e tru s i<5 ( p o l i 
t i č k i  neopredeljen  studen t),N ada T e rz ić ,Jo s ip  R olih,m islim  
KuČera Emi*. (k a sn ije  SS-ovao) i  jo š jedna d jevo jka .

I n ic i j a t iv n i  odbor KAB-a održao je svoj p rv i 
sastanak  u H otel "Bosni".Tako smo se okup ili na dogovor o 
organizacionim  pripremama.Sastanak je  o tvo rio  Karlo Blažun.
Ne sjećam se ko je  dobio zadatak da p rep iše  P ra v ila  KAB-a, 
odnosno da ih  umnoži u d e f in it iv n o j v e r z i j i  koju  je  i z r a 
dio N ikioa P a v lić .jJ a  sam dobio zadatak da prikupljam  sred 
s tv a  da bismo k u p il i  b i l je g e  j e r  se  molba m orala t a k s i r a t i .

A.;, , Co:. krć.J;'iC D. Luka
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Drugi 1 t r e ć i  sastanak  održan je  u s l a s t i č a r n ic i  
kod S e lim a .ln io i ja t iv n i  odbor održao je  svega ova t r i  sas
tanka p r i j e  zakazivan ja  osnivačke sk u p štin e .

Ne b ih  se mogao s j e t i t i  ko je  dobio zadatak da 
odnese zah tjev  za odobrenje p ra v ila  KA B-a.N ajvjerovatnije 
je  da je  zah tjev  za odobrenje i  te k s t  p ra v ila  odnio pred
sjed n ik  B lažun.N ikieu P av lića  sam redovno inform isao o r a 
du In ie i ja t iv n o g  odbora.N ikioa mi je  davao u p u ts tv a  š ta  b i 
se na  narednom sastanku In ic i ja t iv n o g  o d b o ra .s ta v lja lo  na  
dnevni red.tfeđnom r i j e č i ,b i o  je  s ta ln o  u toku ra d a  I n ic i j a 
tivnog  .odbora ,a  i  drugom lin ijo m  je  v rš io  pripreme za os
nivačku skupštinu .

Od s tu d en a ta  uzimao sam p rilo g e  da b i se  n a b a v ili  
po trebni b i l je ž i .S tu d e n ti  su obično davali po jedan do dva 
d in ara  tako da sam ubrzo prikupio  oko 4o dinara,odnosno ono
lik o  ko liko  je  b ilo  po trebno .B ilo  je  to  krajem juna i l i  po
četkom ju la  1954«godine.

P ra v ila  n isu  b i l a  odmah odobrena.Čekali . smo na  
odobrenje jedno mjesec dana.Vrijem e je  p r i la z i lo  u  iš č e k i
van ju.'Već je  počeo i  av g u st,a  odobrenja nema.Napokon,i ono 
je  dobiveno.Kad smo b i l i  obav ješten i da je  dobiveno odobrenje 
i  da su P ra v ila  KAB—a po tv rd jena , u tv rd i l i  smo term in o sn i
vačke sk u p štin e .

Osnivačka sk u p štin a  održana je  u re s to ran u  H otela  
"Bosna".Koliko se sjećam,rukom su is p is a n i  p la k a ti  k o ji  su  
p o z iv a li na osnivačku skup S tinu  .Med ju tim , i  p r i j e  term ina o - 
ve skupštine s tu d en ti su ličn o  b i l i  pozvani da dodju.Okupi
lo  se oko loo s tu d en a ta .

I za Osnivačku skupštinu  morale su se o rg a n iz ira t i  
priprem e,priprem e ko je  su  se  sp rovođile  van rada  I n i c i j a t i v a  
nog odbor a . Naime,napredni s tu d e n ti n isu  mogli d o z v o liti  da 
u upravu k l$ba udju  oni k o ji  će omesti one namjere zbog ko
j i h  je  klub 1 osnovan.Vodjeni su opsežni razgovori kako da 
sprovedemo iz b o re ,a  da budemo s ig u rn i u pobjedu naprednih 
s tu d en a ta .1  ovdje je  u loga N ikice P av lića  b i l a  veoma značaj— 
na.K ik ioa  je  p red lož io  da on bude n o s ila c  jedne l i s t e , l i s t e  
k o ja  neće p roći zbog toga što  je  baš on na če lu  te  l i s t e , a  
da u n jo j budu režim ski i  n e u tra ln i  s tud en ti.O v a  l i s t a  t r e 
ba da o sig u ra  pobjedu drugoj l i s t i  na  kojo j  će b i t i :  Puško

| A:tv; Coo. krc;inc D. Luka
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Li S ina ( preda ja d n ik ) , Zoran Kovačev ić,m islim  i  Rode Kovačevi <5, 
Iv io a  Mažar,Rade L ič in a , j a  i  jo š  neki »Komunisti i  drugi nap» 
red n i s tu d e n ti d o b ili  su zadatak i  uputatvo da ne g la sa ju  za 
l i s t u  na ko jo j će b i t i  n o s ila c  Niklo a  P av lić ,v eć  za l i s t u  na  
k o jo j je  Rade L ič in a ,N ik io a  je  naslućivao  kakva će atm osfera 
b i t i , a  i  v iz io n a rsk i sh v a tio  da se samo na  t a j  način  moše o -  
s ig u r a t i  pobjeda naprednih s tu d en a ta .

Ovo je  bio z a is ta  v je š t  p o l i t i č k i  po tez .H ik ioa  
je  već bio poznat kao kom unista te  je  moglo doći do zabrane 
održavan ja  osnivačke skupštine  .‘Režimski s tu d e n ti svakako ne 
b i g la s a l i  za l i s t u  na  ko jo j je  N ik ica  P av lić , a l i  je  moglo 
doći do in te rv e n o ije  od s tra n e  v l a s t i ,4

Na sk u p š tin i izab ran a  je  l i s t a  s a  Dušanom L i-  
činom.Pobjeda je  p o s tig n u ta ,b aš  onako kako je  prethodno b ilo  
p le tn irano .B ila  je  to  v je š ta  r e ž i j a  naprednih s tudenata ,od 
nosno posredno same P a r t i j e .

Uzgred napominjem da je  Osnivačka sk u p štin a  
KAB-a održana u prijepodnevnim  časovim a,a t r a j a l a  je  oko dva 
sata?

Neposredno p o s l i je  Osnivačke sk u fš tin e  Duško 
L ič in a  zakazao je  s jed n icu  uprave kluba.Tada smo se dogovo
r i l i  o p o d je li fu n k c ija .J a  sam izab ran  za po tp redsjedn ika , 
Rade l i č in a  za b la g a jn ik a ,a  za s e k re ta ra ,č in i  mi s e ,Iv io a  
Mažar.Ne sjećam se drug ih  zaduženja,; Taj smo sastanak  održa
l i  u H otel "Bosni'.'.Tako je  KAB počeo sa  radom.

Nedugo p o s l i je  o sn ivan ja  KAB-a,početkom sep
tem bra 1934.go d in e , zbog nekih  le ta k a  dobivenih ođ Leopolđa 
Š ipsa bio sam uhapšen.L etci su d o š li  i z  Zagreba i  tre b a lo  ih  
je  r a s tu r i  t i  .Koliko se s je ć a m ,b ili  su propagandne p r iro d e ,1 
Jedan prim jerak  dao sam .i s e s t r i ,K a t io i  R o lih ,u čen ic i Real
ne gim nazije u Banjoj L u o i. 'Iz r ič ito  sam jo j  napomenuo §a  
ga može d a ti  na č i ta n je  samo onim koleginicam a u ko je  ima 
p o v je re n je ,a  za koje je  osvjedočena da su napredne?

M edjutim,ovaj je  le ta k  p ro feso r Perenčević 
o tk r io  kod Brane Perović i l i  L jubice M rkonjić.Iznenadjena 
i  up lašena učenloa,m islim  L jubloa M rk o n jić ,p rizn a la  je  n a  
k ra ju  da je  le ta k  d o b ila  od K atice R o lih .Iz  škole obavjes— 
t i l i  su po lic iju .K & tiou  su odmah odveli na sas lu šan je .P o — 
l i o i j s k i  su  organi i n s i s t i r a l i  n a  p rizn anju odakle ie  le ta k

Arhiv Bos. krajino B. Luki

ABK Z°9 - H & - ! y / ® r



■15

dobiven.Unatoč p rin u d e ,K atica  je  neprestano tv r d i l a  da je  
le ta k  n a š la  na u l i c i  i  da ga je  i z  z n a tiž e lje  uzela.M edju- 
t im ,p o l ic i je k i  i s I je d n i  o rgani njenim ob jašn jen jim a n isu  
v je ro v a li .D o š li  su u kuću da iz v rše  p re tr e s .

■ D ošli su  do p re tpostavke da je  le ta k  dobiven 
od mene.Budući da sam se s ta ln o  k re tao  u društvu  naprednih 
s tu d en a ta  postao sam im p o l i t i č k i  s tm ljiv ^ T ra ž il i  su samo 
dokaz da je  le ta k  od mene d o b iv e n .Iz v rš ili  su d e ta lja n  
p re tre s  s ta n a , a l i  le tk e  n isu  n a š l i  .N aš li su samo pola. 
te k s ta  pisma Leopolda Šipsa,onog d i j e l a  k o ji  se odnosio 
samo na  p riv a tn e  s tv a r i  j e r  sam onaj dio u kome se govorilo  
o le tc im a  iscjepao,odnosno bac io .

Prethodnog dana uveče s ta v io  sam u la d ic u  a to la  
o rgan izacion i m a te r i ja l  uvezan u k n jig u  k o ja  je  n o s i la  n a 
s lo v  "Narodna č ita n k a  za osnovne škole" .Kudio sam sebe 
zbog to l ik e  neopreznosti j e r  sam p re tp o s tav ljao  da će im 
t a  k n jig a  p a s t i  u oči.M edjutim ,na moju s r e ć u ,v id je l i  su 
k n j ig u ,a l i  na n ju  n isu  o b r a t i l i  pagnju je r  ih  je  naslov  od
v ra tio  da je  p re lis ta v a ju ^

- Nakon izvršenog  p re tre s a  poveli su me sa  sobom. 
P o n i je l i  su  s a  sobom i  onu p re o s ta lu  polovinu pisma Leopol— 
da Š ip sa .S li  j e d i l a  su saslu šan  ja«S talno  sam im tv rd io  da 
je  to  lič n o  pism o,da je  p re o s ta la  po lov ina slučajno  i s t r g 
n u ta  i  da je  i  t a j  dio sad rž a ja  bio l ič n e  prirode.*

Bio sam u zatvoru  Uprave p o l ic i je  u D žinića 
kući .Nakon 14 dana p re b a c il i  su me u Crnu kuću.

( P rekid )

17 .a p r i l  1975.godine 
Banja Luka
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( Nastavak I I . -  )

Moja je  s e s t r a  takodje uhapšena,Oboje smo 
smo b i l i  za tvoren i u policijskom  zatvoru.Budući da je  b i l a  
s la b i je  f iz ič k e  k o n s t i tu c i je  i  p r i l ič n o  n je ž n a ,a  znajući ka
ko b i mogla p o l io ! ja  p o s tu p a ti,b o ja o  sam se za nju,Zbog to 
ga sam jo j  poručio da kaže kako je  n a š la  le ta k  u jednoj mo
jo j  k n jiz i .P o š to  su ć e l i j e  b i le  b liz u  glasno sam to  rekao 
na  francuskom jez ik u  tako da me je  mogla č u t i .  Razum je l a  me 
je  i  tako p o stu p ila .N a  i s le d je n ju  sam priznao  da je  pomenu- 
t i  le ta k  b io  u mojoj k n j iz i  i  da sam p rim je tio  da mi je  n e s -  
tao.Tako su n aš i isk a z i  b i l i  p o d u d a rn i.Is tra ž n i s u d ija  u Ok
ružnom sudu n i j e  imao dovoljno elem enata da je  k riv ičn o  goni 
i  tako je  s e s t r a  i z  za tv o ra  puštena  na  slobodu.

S e s tra  je  o d leža la  u zatvoru  oko 15 dana ,a  
tad a  je  im ala  oko 15 godina.Izbačena je  i z  sv ih  g im nazija u 
J u g o s la v ij i  za sva v rem ana,ljub ica  i  Brana izbačene su  i z  
Realne gim nazije u Ban jo j  Luci na  godinu dana s pravom p o la - 
g a a ja  razrednog i s p i t a  u drugim gimnazijama.

U ć e l i j i  is tra ž n o g  za tv o ra  p o l ic i je  u Banjoj 
l u d  gdje su  me s m je s t i l i  upoznao sam nekog K ra lj Ivana (z a  
ime nisam sigu ran  u p o tp u n o s ti) ,s e lja k a  i z  Iv an jsk e ,o ca  Mi
je  K ra lja ,jed n o g  od saučesnika atentata na k ra lja  Aleksandra 
u M arse ju .Izg leda  da o tac n i je  imao nikakve iz rav n e  veze s a  
po litičkom  d je la tn o šću  svoga s ina .N ešto  p r i j e  a te n ta ta  njegov 
je  s in  Dolazio u Ivan jsku . P o lic i  j a  je  n a s to ja la  da u tv rd i 
zbog čega je  do laz io  i  s kim je  održavao veze.

Stvarno me je  izn en ad ilo  kad su  is le d n i  orga
n i pokušali da uspostave neku vezu izm edju mene i  tog  u s ta š 
kog a te n ta to ra  je r  su me i  o tome isp ltiv a li.M e d ju tim ,u b rz o  
su  mogli u tv r d i t i  da takva veza ne p o s to ji  je r  nisam iš a o  u 
Iv a n jsk u ,a  n i t i  sam se sa  b ilo  kojim Kraljem i z  Ivanjske 
poznavao.Medjutlm,zbog le tk a  ostao  sam im i  n ad a lje  jako 
sumnjiv š to  je  b i lo  o č ito  i z  odnosa prema meni.

Nakon jedno 14-15 dana prebačen sam u sudski 
i s t r a ž n i  za tvo r u Crnu kuću.Uveli su  me u jednu prizemnu će
l i  ju . Budući da sam u ovom zatvoru  b io  novi zatvoren ik  nisam 
mogao p ra v i t i  k o m p arac ije ,a li su mi o s ta l i  z a tv o re n id  r e k l i

A.iV; Co~. krcano D. Luka



đa su  u zatvorskom d v o riš tu  pojačane s t r a š e  i  da je  takvo 
s ta n je  od mog d o la s k a ,P re tp o s ta v lja li  su da je  to  zbog mene. 
Nisu mi poznati ra z lo z i zfcag ovakvog postupka j e r  s#doka^> 
zao da u kolo a te n ta to ra  nisam up le ten  n i na  k o ji  način*Sve 
je  to  b i lo  z a is ta  n e sh v a tljiv o .

Od za tvo ren ika  u ć e l i j i  posebno pamtim jednog 
f a l s i f i k a to m  i  hajduka Konopku.Konopka i  t a j  f a l s i f i k a to r  
v o l i l i  su da p r ič a ju  mnogo o svom ž ivo tu ,B L la  je  to ,m islim , 
jedna iskonska te ž n ja  u čovjeku da se nekom povjere  da b i se 
na  neki način  p s ih ič k i r a s te r e t i l i ,O b o j ic a  su o s t a l i  u z a t
voru i  nakon mog p u š ta n ja  na s lo b o d u ,F a ls if ik a to r  je  osudjen 
na 12 god ina ,a  Konopka na  2o godina tam nice.

F a ls i f ik a to r  je  r a n i je  bio o f i e i r  u austrougar
skoj v o jsc i.P o  n ac io n a ln o s ti bio« je  Poljak .U  toku borbi na 
ita lija n sk o m  fro n tu  teško je  ran jen .k ao  teškog ra n je n ik a  
bez s v i j e s t i  u n i je l i  su ga u kompoziciju.Um jesto u P o ljsku , 
dovezen je  u Travnik gdje su  ga s m je s t i l i  u Bolnicu.U bol
n ic i  je  dočekao k ra j  r a t a  i  u sp o s tav ljan je  države SES.Pošto 
je  njegovo zdravstveno s ta n je  b ilo  takvo đa se oček iva la  
skora  sm rt,kao "neiz lečivog" i z b a c i l i  su  van na s n ije g  đa 
š to  p r i j e  umre.Došao je  k s v i j e s t i  i  kada je  p rim je tio  da 
tuda p ro laze neki ra d n io i počeo ih  je  iznemoglim glasom do
z iv a ti.N ek i su p o če li b ježati.D ozvao  ih  je  i  zamolio ih  na 
poljskom jez ik u  da ga sp asu ,a  da će im on za uzv ra t d a ti  za 
to  novae.Jedan od t ih  radn ika  odnio ga je svo jo j kući i  l i 
je č io . Kad se malo prid igao,odnosno to lik o  oporavio da se 
mogao k r e ta t i , r a n ik  je  t r a ž io  novac j e r  ga je  duže vremena 
uzdržavao i  l i j e č i o  na u š trb  porodice.Tada je  počeo da f a l -  
s i f ik u je  novac.Bio je  v rsn i m a js to r:u  duborezu .Izrad io  je  
k l i š e  i  počeo da iz ra d ju je  novčanice od ,ko liko  Be sjećam 
njegove i s p o v je s t i ,4.000 kruna.
'  K asnije se bavio izradom duboreza.Radio je  du-

boreze i  za pravoslavnu sabornu crkvu u Banjoj Luoi.Radio je  
duboreze i  za Špiru Bocarića.Njegovo izvanredno m ajsto rstvo  
mogao sam i  ja  k o n s ta to v a ti kada je  od manjih komada d rv e ta  
iz ra d jiv a o  sku lp tu re  čovjeka sa  tip ičn im  k a rak te ris tik a m a  
l ik a  da se čovjek mogao p rep o zn a ti.

Pošto mu oni za ko je  je  rad io  n isu  p l a t i l i  i l i
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su mu d a li  sim boličnu svotu,ponovo je  počeo da se bavi f a l -  
sifikatim a.N akon proizvedenih č e t i r i  do pe t komada h i l j a -  
dark i n jeg a  su u h v a ti l i  i  s t r p a l i  u zatvor.M edju tim ,n isu  
ga odmah o su d ili  j e r  je  za upravnika za tvo ra  ra d io  v e l ik i  
đuborez na temu "Povlačenje srpske vojske preko A lban ije" .
1 u zatvoru  su ga i s k o r i š ć a v a l l ,p r i je  svega njegov i z r a z i 
t i  um jetnički ta le n a t.B io  je  izg u b ljen  kao čovjek,čemu je  
d o p rin o s ila  njegova b o le s t .B ilo  mi ga je  žao.

P o s li je  mog iz la s k a  i z  za tvora ,kada  su isk o 
r i s t i l i  njegove sposobnosti koliko su po jed inci i z  redova 
uprave za tvo ra  m o g li,o su d ili su ga na 12 godina.U zatvoru  
je  i  umro j e r  je  njegovo zd rav lje  b ilo  narušeno.

Hajduk Konopka b io  je  čovjek drugog kova.Vo
l io  je  da ig r a  šah.Od kruha je napravio šah i  mi smo u ig 
ra n ju  šaha p ro v o d ili vrijeme,Mnogo mi je  p ričao  o svom ž i 
v o t u , i s t o r i j i  svog ođm etništva.B io je  rodom iz  P rn javora  
i l i  i z  okoline.Im ao ^fev&toro djece.D a b i izdržavao
porodicu zaposlio  se u Pivovari.Tamo je  jednom ukrao 3oo 
d in a ra .P ro g n a li su ga u se lo  i  z a b ra n ili  da se kreče van 
područja se la .P o š to  n i je  mogao da izd ržav a  brojnu porodicu 
j e r  je  imao samo jedno manje parče zem lje ,o tišao  je  u žan - 
darm erljsku s ta n ic u  i  up itao  komandira da l i  se može za
p o s l i t i  u nekom drugom selu.U natoč o b ja šn jen ja  da mu je  po
ro d ica  gladna n isu  pokazali razum jevanje,a zima je  već b i l a  
na pragu.Pošto n i je  imao obuče, u nekoj prodavnici u
Prnjavoru ukrao je  c ip e le .p o š to  su ga o t k r i l i , a  odgovarao 
je  već r a n i je  za s l ič a n  delikt,K onopka se odmetnuo u šumu. 
Tako je  postao hajduk.Žandarm erija ga je  poče la  p ro g a n ja ti .

Djelovao je  na  području srezova S rbao ,P rn javor, 
Kotor V aroš,K otor V aroš,Banja Luka i  Teslić.N jegovo se ime 
pročulo,Prem da je  b io  s tra h  i  t r e p e t ,b io  je popularan u na
rodu, 0 njemu su počele da kruže legende.Im ao fe  i  svoje ja 
tak e , a l i  je  djelovao sata.Nikoga n i j e  u b io ,a l i  su  neki ub i
j a l i  pod njegovim imenom.'

Obični s e l ja c i  n isu  ga se p l a š i l i  j e r  je  kao 
veoma društven čovjek bio u v ijek  spreman da pomaže sirom aš
nima.Hranu ko ju  je  uzimao od bogatih  s e l ja k a  za  vrijem e s la —
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va 1 drugih -vjerskih svetkovina d i j e l i š  je  siromašnim«Pridao 
ml je  za jedan s lu č a j kako je  s a  jedne bogate v je rsk e  sve t«  
kovine odnio hranu jednom iznemoglom s ta rc u  i  s t a r i c i  k o ji  
su  ž i v j e l i  sami u teškim  m aterija ln im  uslovima«

Jednom je  p resreo  i  su d iju  Džumrukčića, š to  je  
on za vrijem e sud je n ja  Konopki p ridao  svojim  kolegama prav
nicima« i  t r a ž io  od n jega novac.Kad je  dobio novdanik i  v i 
dio da u njfcmu ima 600 d inara ,uzeo  je  3oo d in a ra , a  novdanik 
sa  p reo sta lim  novcima v ra tio  je  v la sn ik u «1

Narod je  za Konopku p ričao  da posjedu je  neku 
nadnaravnu mod j e r  se  uspjevao izv u ć i i z  ra zn ih  zas jed a  i  
d rug ih  k lo p k i, gdje b i drugi p a l i  kao ž r tv e  hajke .P r ič a l i  
su  0 njemu dak da može i  kao duh da iščezne.S ve su  to  b i le  
p r iđ e ,a l i  je  b i l a  č in je n ic a  da se  v je š to  i  n a  in te l ig e n ta n  
način  izvuče .Z ahvalju juć i svo jo j in t e l ig e n c i j i  uv ijek  je  
iz n a la z io  najadekvatn l j a  rješenja«N arod je  g o v o rio ,a  o tome 
mi je  i  ličn o  p rid ao ,d a  dak i  n a j l ju ć i  seosk i p s i na n jeg a  
n is u  n a p a d a li .š ta  v i š e ,b i l i  su k ro tk i prema n je m u ,p r i la z i l i  
su 1  u m iljav a li se.Znao je  da v je š to  oponaša p t i č j i  p jev  
r a z l i č i t i h  p t ic a .

Jednom mi je  p ričao  kako je  došlo do fame o n je 
mu da iščezav a  kao duh.žandarm erl jek a  p a tro la  od dva žan- 
darma p r im je tn a  ga je  i  prepoznala«Budući da su se p l a š i l i  
da do dolaska po jačan ja  podju u p o tje ru  za njim  j e r  je  b io  
naoružan,imao je  vremena da pobjegne do šume. Znao je  da će 
poći po njegovim tragovim a u snijegu.D ošao je  do jednog d r-  
v e ta  i  po is t im  stopama v ra tio  se unatraške do p r t in e .Tu je  
oko c ip e la  svezao p rn je  1  prtinom  produžio put.K rećući se 
po trag u  hajka  je  dAšla do s ta b la  gdje je  t ra g  iščezavao .
Zbog već stvorene legende i  ovog osvedočenja i  žandarmi su  
se u p la š i l i  .P r i  p u ca li su na razne s tra n e . Ovaj je  s lu č a j od
jeknuo i  s tv a ra lo  se u v je ren je  da može n e s ta t i  kao duh.

Bogati su ga se posebno p la š i l i .Z a k lju č a v a l i  su  
se uvede u kućama«Medjutim,kadgod je  uvede do lazio  i  rekao 
da je  on uv ijek  su o tv a ra li  v ra ta .

U hvatila  ga je  žandarm erija  negdje kod P rn javora . 
Četa žaddarma ga je  o p k o li la ,a  govorilo  se čak i  puk.Bio je  
ran jen .O pkoljen  u jednoj udo£ini,on  se predao.

I Arhiv Bos. krajino B. Luka 
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Sok se n a laz io  u zatvoru  u P rn javoru , za tvor je  
bio p ro sto  p re p la v ljen  velikom količinom  hrane donesene i z  
s e la :  m liječn i proizvodi razn ih  v rs ta ,šp e k  i  suho meso, 
pogače,kolači i td .P o s je te  žena i z  s e la  s a  poklonima Konop- 
k i u za tvo r dokaz su  da je  u narodu bio popularan ,da ga 
n isu  sm a tra li banditom,već svojevrsnim  zaštitnikom ,T akav 
s ta v  prema njemu bio  je  u s lo v lje n  ponašanjem i  odnosom 
prema ljudim a.Sve u svemu,bio je  vanprosječna l ič n o s t .

Nakon jedno mjeseo dana zatvorskog ž iv o ta  u Crnoj 
kući iz v e l i  su me i z  ć e l i j e  i  sv ez a li ruke.Jedan  za tvo rsk i 
s t r a ž a r  sproveo me je  do Okružnog suda.M islim  da se p re ž i
vao Zeo.Upozorio me je  da je  dobio ov lašćen je  da puoa uko
lik o  b ih  pokušao b ježa ti.P oveden  sam pred is tra ž n o g  su d i-  
ju  nadležnog za podizanje o p tužn ice ,P roč itao  mi je  da se 
8£$$|3it£8Sl po parag ra fu  jedan Zakona o z a š t i t i  države.U pitao 
sam ga kakvu kaznu p red v id ja  ovaj parag raf?
-  "Smrtnu kaznu i l i  doživotnu ro b i ju ! " , dobio sam odgovor.
-  "Može l i  nešto  m anje?",b ilo  je  moje naredno p i ta n je .
-  "I j a  se nadam da će b i t i  m anje."

Is le d jiv a o  me oko jedan sa t.O p e t su me sv eza li i  
s t r a ž a r  me v ra tio  u Crnu kuću,m islim  ć e l i j u  b ro j t r i .

Par dana nakon ovoga pozvali su me da izadjem  na 
razgovor sa  svojim advokatom.Sasvim sam bio iznenadjen  je r  
sam znao da o tac nema s red s ta v a  za p laćan je  advokata.U veli 
su me u jednu p ro s to r i ju  gdje me je  već čekao advokat ČOND- 
RIĆ,za koga sam od r a n i je  znao da je  jedan od vodja opozi
c i j e ,  svojedobno R adićevac,a u to  vrijem e Mačekovac sa  ka
ra k te r is tik a m a  iz r a z i to g  n a c io n a lis te .

K asnije sam doznao da ga je  za mog advokata angažo— 
v a la  p a r t i j s k a  o rg a n iz a c ija  u Banjoj lu c i .P r ik u p lje n i  novac 
za p laćan je  advokata donesen je  mom ocu F ra n ji .Advokat Čond- 
r i ć  ustanovio je  da ne posto je  pravne osnove za op tužnicu . 
Uložio je  žalbu.Nakon jedno desetak  dana pušten sam na s lo 
bodu s a  obrazloženjem : " rad i pomanjkanja dokaza".Bio sam 
opet slobodan nakon dva i  po m jeseca za tv o ra ,raču n a ju ć i i  
p o l ic i j s k i  za tvo r i  Crnu kuću.

Moj je  o tac F ranjo  b io  p l a š l j iv  čo v jek ,n a ro č ito  u 
stvarim a ko je  se  odnose na p o l i t ik u .I s p rv a  mu n i j e  b ilo

Arhiv Bos. krajine B. Luka

A B l<



21

po v o l j i  Sto se uopšte bavim politikom .U natoč njegove suz
d rž i  Jivos t i , k a sn ije  je  o s je t io  da je  moja ak tiv n o s t b i l a  
vezana za ono Sto je  nap redn ije  i  b o l j e ,a  da u to j  ak tivnos
t i  nisam sa a .O s je tio  sam da mu je  b ilo  osob ito  drago kad je  
v id io  pagnju,podrSku i  pomoć mojih drugova naSoj porod ici 
dok sam se n a laz io  u zatvoru .Z a n jeg a  je  to  b i l a  z a is ta  ve
l ik a  stvar,posebno moralna podrška i  novčana-pomoć p o ro d ic i. 
Hjegov s t r a h  bio je  vezan za moguće posled ice  po mene, a  mo
gu n a s ta t i  i z  moje p o l i t ič k e  a k t iv n o s ti .

Odmah po iz la sk u  i z  za tvo ra  n as tav io  sam s a  r a 
dom u KAB-u. Drugove sam inform isao o svom držan ju . Nisu ima
l i  nikakve primjedbe na ponašanje.

P rim je tio  sam da je  nabav ljen  nam ještaj za k lup
ske p r o s to r i j e ,a l i  nisam p ita o  kako je  n a b a v lje n .Iz ra d i l i  
smo plan za održavanje c ik lu sa  predavan ja .  Prva predavanja 
održana su u am fitea tru  H igijenskog zavoda.Povoljnost ovih 
p r o s to r i ja  b i l a  je  u tome Sto je  tu  b io  p ro je k to r  tako da 
su  se predavanja mogla i l u s t r i r a t i  fo tosim a i  projekoijam a. 
To se sluSaocima neobično sv id ja lo  j e r  je  to  b i l a  novost 
u predavačkim aktivnostim a.T u smo o d rž a li jedno desetak  
p red av an ja ,a  potom smo se p r e s e l i l i  u p ro s to r i je  KAB-a u 
zgradi današnjeg Narodnog po zo ri S t a ,  tad a  Doma k u ltu re .

Za p o s je te  p la ć a la  se u la z n ic a  od,m islim ,dva 
d in a ra  da b i se  p o k r i l i  troškovi.N eke k o ji  n isu  im ali nova- 
oa,posebno ra d n ik e ,p u S ta ll smo b esp la tn o .

Predavanja su b i l a  sve posjećen ija .G lavnu  m ogu 
u angagovanju predavača imao je  N ikioa P a v lić ,a  dobrim d i
jelom i  o s ta l i  d rugov i.P lansk i smo p r i s tu p i l i  radu  i  a f i r -  
m ae iji KAB-a. S ta r to v a li  smo s a  prirodoznanstvenim  predava
njim a. Tu je  o sob ite  zasluge imao đ r Verao Butozan 1 u pogle
du podrSke i  u pogledu v la s t i to g  učeSća kao predavač.Na n je 
ga smo se u v ijek  mogli o slo n iti.A n g ažo v a li smo predavače i z  
Beograda i  Zagreba,pretežno na bazi l ič n ih  k o n tek s ta .

S jednice odbora KAB-a od ržavali smo u v la s t i t im  
p ro sto rijam a  na  p»«aui sp ra tu  Borna k u ltu re , odnosno današnjeg 
Narodnog p o zo riš ta .N a  sjednicam a u tv rd j iv a l i  smo dnevni red , 
a l i  smo često  p la n i r a l i  dnevne redove i  za  naredne sastan k e . 
N a ja k tiv n iji  u radu  b io  je  N ikioa P av lić ,eO i je  veoma kon
s tru k tiv a n  u radu i  d iskusijam a bio  i  Miloš Popović.D osta

A;h!v B o e .  krc-jinc B. Luka
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su b i l i  ak tiv n i 1 d ru g i. Med ju  crvima spomenuo b ih  Bogdana J e r -  
kovida,Milorada Gaji ča,Iv ic u  i Josipa Magara, svu t r o j ić u  b ra
de Kovačevid,viadjfetu Vasida i  druge,

Negdje krajem 1934,i l i  poSetkom 1935.godine po
zvao nas je ,  mene i  Radu L ičinu, da se nadjem o.Našli smo se i  
u Š e tn ji poS li prema Paprikovou,Usput nam je  Osman Karabegovid, 
k o j i  nas je  i  pozvao da se nadjem o,Izložio  p o l i t ič k u  s i tu a o l -  
ju  i  rekao da nas t r o je  tre b a  da sačinjavamo jednu p a r t i js k u  
d e li ju .P re n io  nam je  i  neke konkretne zad a tk e ,k o jih  se t r e 
nutačno ne b ih  mogao s j e t i  t i .Im  a l i  smo svega par sastanaka  
j e r  se d e l i j a  r a s t u r i l a  j e r  je  Osman bio  uhapSenva j a  sam 
morao i d i  u Zagreb na  polaganje i s p i ta ,N i je  mi poznato s kim 
se Rade l i č i n a  ta d a  povezao.

Kad je  Osman Karabegovid b io  uhapšen o rg a n iz i
r a l i  smo dem onstracije ,Č lanovi "Pelagiđa" i  mi i z  KAB-a oku
p i l i  smo se isp red  u lio e  k o ja  vodi prema ž e lje z n ič k o j s t a n i -  
o i , is p re d  danaSnjeg restorana "K ozara",i zajedno k re n u li p re 
ma Kastelovom d o šk u .P r iš li  su i  drugi gradjanl.S jedam  se s a 
mo nekih  p ro te sn ih  p a ro la : "P u s tite  nadu djecu" (u zv ik iv a le  
su  žene),"D ole t i r a n i  ja! " , "Dole m u č ite l j i! "  i t s l .

Izg led a  da je  za pripreme dem onstracija  p o l ic i 
ja  b i l a  ved upozorena je r  su se tu obrzo n a š l i  p o lic a jo i i  
agenti,D ošlo  je  do sukoba.Neki su b i l i  pov red jen i, a l i  la k še . 
Naoružani p o lic a jo i su nas r a s tu r i l i .O  ovim dem onstracijam a 
ubrzo se čulo po cijelom  gradu,O tišao  sam k u d i.

Sutradan je  treb a lo  da odem u p o lic iju .P o z iv  je  
došao nekoliko dana p r i je  da se javim u 8 časova iz ju tra ,B u 
dući da je  p redsjedn ik  b io  u Zagrebu,a Đuško L ič in a  je  često  
odsustvovao.kao po tp redsjedn ik  treb a lo  je  da idem ja,Znao 
sam da moram id i  premda mi s tv a rn i ra z lo z i poziva n isu  b i l i
p o zn a ti. M edjutim ,toga dana u rano ju tro ,n e g d je  oko 6

časova iz ju tra ,d o š a o  je  po mene p o lic a ja c  da me vodi u Upra
vu p o l ic i je ,P o l ic a jc u  sam rekao da znam za poziv i  da du do
đ i u 8 s a t i  kako je  naznačeno da dodjem .M edjutim ,policajac ml 
je  nared io  da odmah s njim  podjem.Ovo rano do lažen je  nisam 
uspio da objasnim.Zbog čega me zovu dva s a ta  r a n i je  od t e r 
mina u tvrd jenog  u pozivu? poziv  sam dobio kao po tp redsjedn ik  
KAB-a.Usput sam razm iš ljao  da l i  me pozivaju  kao po jed inca

Afh.V Coa krcano D. Lu!
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i l i  kao Slana uprave KAB-a,kluba koji Je od samog početka po
s tao  t rn  u oku režimu.

Čim sam bio priveden kod dežurnog p o lic ijsk o g  
služben ika odmah mi je  rekao: "Skidaj k a jiš !  " .P o lic a jc u  je  
dao nalog da mi i z  c ip e la  Izvad i p e r t le  1 da me odvede u z a t
vor.Potpuno iznenad jen ,u p itao  sam: "Na osnovu Sega me h ap si
te! Sa to  n i j e  zabuna?".

" I i  s i  juče u dem onstracijam a našeg p o lic a jo a  
nogom udario  u trb u h !" t bio je  odgovor«

"To je  laž! Nikoga nogom nisam udario  u trb u h ."  
Govorio sam i s t i n u  j e r  nogom nikoga nisam udario  u trbuh.Mož
da je  neko to  u č in io ,a l i  to  nisam b io  ja«

"Kako se usud ju  je  š da v l a s t i  kažeš da la ž e ? ! , 
drsko je  re ag irao  p o l ic i j s k i  službenik  na moje r i j e S i .

"Pokažite  mi toga koga sam nogom u d a r io !" .
Tada se po jav io  neki p o lic a ja c  i  rekao da sam 

baš n jeg a  u d ario .
"To je  opet la ž !" ,re k a o  sam p o lic a jc u  u lice«

Na te  moje r i j e č i  i s t u p i l a  su  druga d v o jica  p o lic a ja c a  i  rek 
l a  da su  v id je la  kako sam nogom udario  njihovog kolegu.Shva- 
t io  sam da moja odbrana nema nikakvog sm isla . Naš l i  su  lažne 
svjedoke u S ije  Se se sv jedočenje svaki buržoaskL sud pouz
d a t i  .V idio  sam da su  S vrsto  o d lu č i l i  da me s t rp a ju  u zatvor« 
Hladno sam im rekao: "Evo vam k a iš , iz v a d i te  mi p e r t le  i  vo
d i te  me,kad baš h o če te ,u  z a tv o r!" .

Odveli su me u ć e l i ju  p o lio ijsk o g  za tv o ra  u ku
ć i  E Ž in ića .B ila  je  to  i s t a  ć e l i j a  u ko jo j sam i  r a n i je  ležao« 
U ć e l i j i  su već b i l i  Zdravko Kovačević i  t ip o g ra f  Lipovac.

Nakon jednog dana odveli su nas u Okružni sud, 
gdje je  već p rip rem ljena  op tužn ica "p ro tiv  R olih  Jo s ip a  i  
drugova ra d i om etanja javnog red a  i  m ira  i  ra d i z lo s ta v l ja 
n ja  državnih službenika".M edjutim ,do sud je n ja  n i je  došlo je r  
je  k r a l j i c a  M arija  r o d i la  s in a  pa smo medju inim a i  mi b i l i  
am nestiran i. -

(
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( N a s t a v a k  I I I . )

Na sjednicam a Upravnog odbora KAB—a s ta ln o  smo a -  
n a l l z l r a l i  naš cjelokupni rad  na p o lju  predavačke ak tiv n o s- 
t i ,P o š to  su  naša predavanja b i l a  veoma usp ješna  1  u pogle
du k v a l i te ta  i  po b ro ju  p o s je tila c a ,d o g o v a ra li  smo se kako 
da naš rad  ućinimo jo š  mas&vnijim i  sa d rš in sk i b o gatijim . 
I l u s t r a c i j e  r a d i ,u  periodu  od svega š e s t  m jeseci o rg an iz i
r a l i  smo 16 redovnih i  12  vanrednih predavanja uz angašova— 
n je  k v a l i te tn ih  predavača i z  Banje Luke i  naših  v e l ik ih  ku l
tu rn ih  cen ta ra .Z a  organizovanje predavanja nedeljom p r i j e  
podne dob iva li smo s a lu  kino T a la s a "  b esp la tno , a l i  smo za 
to  p la ć a li  k o rlšće n je  dvorane u Narodnom p o z o r iš tu ,z a  pre
davanja k o ja  su se toneh rtti«  održavala  u popodnevnim časo
vima, po loo d in a ra . Zbog toga smo se dogovo rili da pokrenemo 
ak c iju  za ku ltu rn u  sarađn ju  sa  kulturnim  društvim a i  orga
n izac ijam a ko je  se bave predavačkom aktivnošću.

U p r i l i č i l i  smo jedan sastanak ,m islim  početkom 1935. 
god ine ,ko ji je  održan u današnjoj u l i c i  Sime š o la je ,u  zgra
di izm edju Doma k u ltu re  i  preduzeća nLesninan,g d je  je sada 
poslovni p ro s to r  preduzeća nDuvan"(kroz hau sto r zgrade pro
la z i  se do pekare u d v o r iš tu ) .Isp re d  KAB-a na ovaj sastanak  
smo o t i š l i :  Pipo P av lić ,jed an  od braće K ovačević,ja i  Rade 
L ič in a  ( za  Radu L ičinu  nisam sasvim siguran  ) . Isp red  "Zmi- 
jan ja "  i l i  "Razvitka" p risustvovao  je d r Sveto M oljev ić ,a  
isp re d  D ruštva agronoma in g  Mi lan  Jan k o v ić .B ili su tu  pred
s ta v n ic i gotovo svih  g rad jansk ih  p ro sv je tn ih  i  k u ltu rn ih  
društava.Domaćin skupa,koliko  se sjećam ,bio  je  p ro to  Mirko 
M acura,ali ne znam u kom sv o js tv u  i  koga je  p re d s ta v lja o .
U uvodnoj r i j e č i  pop Macura dao je  pohvalnu ocjenu za rad  
KAB-a i s t i č u ć i  da su se akadem ičari i s t a k l i  kao dobri orga
n iz a to r i  predavačke a k tiv n o s ti ,d a  su predavanja k v a l i te tn a  
i  da su masovno posjećena.N apravio je  i  usporedbu predava
n ja  KAB—a s a  malom posjetom predavanjim a o s ta l ih  d ru štav a . 
P ostav io  je  i  p i ta n je  kako smo u s p je l i  da na našim preda
vanjim a imamo mnogo p o s je t i la o a .

Mi smo mu odgovorili da je uzrok u izboru tema,
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da su odabrane one koje in te r e s i r a ju  grad jane, da su sve to  
ak tuelne teme i z  p riro d n ih  i  d ru štv en ih  nauka ko je  zadovo
l ja v a ju  ž iv  in te r e s  g rad jana za objašnjenjem  ak tu a ln ih  pro
blema u suvremenom sv ije tu «

R azv ila  se d i s k u s i ja ,a l i  se o s je ć a la  s u re v n ji-  
v o s t p r is u tn ih  p redstavn ika  g rad jansk lh  d ru š tav a ,n jih o v a  
te ž n ja  da se ak tiv n o s t Kluba akademičara o g ran ič i i l i  sp u ta  
i  p rikaže  kao r e z u l ta t  a k c ije  n ek o lic in e  studenata«M vokat 
H oljević je  p red lož io  da se mi brinemo oko o rg a n iz a c ije  pre
davanja, a da b i oni o d re d ili  teme.Za mamac je  p red ložio  da 
sav prihod  od p redavan ja id e  u k o r i s t  KAB-a.

Razumije se da na to nismo mogli p r is ta t i .K o -  
n a č n o ,p re tp o s ta v lja li  smo da će njihovo n a s to ja n je  b i t i  
usmjereno da se sp u ta  d je la tn o s t  KAB-a i  da se skrene s pu
t a  kojim je  u svo jo j a k tiv n o s ti pošao .I u d is k u s i j i  i  u 
p r ije d lo g u  advokata M oljevića u o č i l i  smo tendencioznost,ko
j a  je  ipak  b i l a  providna.N aim e,kroz njihovo " o d red jiv aa je  
tema" g e l j e l i  su da skrenu pravao predavačke a k tiv n o s ti u 
vode koje odgovaraju buržoaskoj id e o lo g i j i  i  p o litič k im  in 
te resim a. Što se t ič e  p r ije d lo g a  da "novčani prihod predava- 
van ja  ide u k o r i s t  KAB-a" is tič em  da naš in te r e s  n i je  b io  
novčani e fe k a t,ta k a v  n i j e  bio n i prilikom  o sn iv an ja ,a  n i u 
toku cjelokupnog rada«S talno smo se b o r i l i  s a  novčanim te š 
koćama, a l i  je  naš osnovni i  g lavni c i l j  bio progresivno po
l i t i č k o  djelovanje«

Im ajući sve ovo u vidu,odgovorio sam na p r ije d lo g  
M oljevića da smo v o ljn i  da predavanja organiziram o pod za
jedničkim  imenom,da sva d ru š tv a  budu za jedn ičk i o rgan izato 
r i  u sm islu  i s t i c a n j a  sv ih  na plakatam a, a l i  da mi u KAB-u 
izabirem o teme j e r  b o lje  poznajemo mladu g enerac iju  i  n jen 
in te r e s ,  a omladina je  najm asovniji p o s je t i la c  p redavanja.

Ž e l je l i  smo da ostvarim o k o o rd inac iju  i  sarad— 
n ju , da na p o lju  ku ltu rnog  i  p rosv jetnog  ra d a  sinhroniziram o 
a k t iv n o s t ,a l i  da to  ne id e  na u š trb  in te r e s a  KAB-a.Željeli 
smo da na ovom p o lju  i  d a lje  budemo su b jek t društvenog rada , 
a  ne da se utopimo u am bijente 1 sad rža je  malogradjanske 
klime i  da budemo sredstvo  u rukama onih k o ji su buržoasku
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id e o lo g iju  o s tv a r i r a l i  u okvirim a sv o jih  d ru š ta v a .N a s to ja li 
smo da razbijem o p rosv jetno  ku ltu rn u  ak o iju  na Širem područ- 
ju  kroz zajedničko organizovano d je lovan je  u gradu i  s e lu , 
a l i  da drugi ne u ž iv a ju  plodove našeg rad a  i  ne ogran ičavaju  
slobodu našeg ku ltu rnog  d je lo v an ja .

Oni na  naše p rije d lo g e  n is u  p r i s t a l i , n a  ono što  
je  u razgovorim a M io  n a jv až n ije  »R azišli smo se a  da nismo 
d o n ije l i  sporazum izuzev  nekih u tanačen ja  oko programa sa— 
rađnje.O  ovome su p is a le  i  "Vrbaske novine" početkom maja
1935.god ine ,P re tpostav ljam  da je pod pseudomimom "Akademičar" 
p isao  N ikioa P a v lić .

Putem d ru štv a  " P r i j a t e l j i  p r iro d e " ,u  koje smo se 
masovno u č la n j iv a l i  i  o s v o ji l i  rukovodeće pož ic i je ,o rg a n iz i
r a l i  smo i z l e t e  k o ji  su osim sportskog i  zabavnog im ali i  
k u ltu rn i k a ra k te r .F o rm ira li smo č ita la č k e  g ru p e ,č i ta l i  p je s 
me , razg o v ara li o savremenim p ita n jim a ,in fo rm isa li  o p o l i t i č 
kim dogadjajim a i  ko lek tivno  p je v a li  revo lucionarne pjesme«
Na dogovorenom m jestu smo se a ja n ts  nedeljom o k u p ili i  k re 
n u li n a  i z l e t  na S ta rčev icu ,u  T ra p is te ,n a  Šibove,u Su tu r  l i — 
ju ,n a  m jesta  podesna za iz le t .D ru š tv o  " P r i j a t e l j i  p rirode" 
b ilo  je  leg a lan  ob lik  našeg p o litič k o g  djelovanja.S ječam  se 
kako p o s ta v l ja l i  s t ra ž a re  i  p je v a li  revo lucionarne pjesme: 
"Bilećanku","M itrovčanku","Crven je Is to k  i  Zapad", " I n te r -  
nac io n a lu " ,ru sk e  i  druge pjesme«

Pošto nismo u s p je l i  da ostvarim o za jedn ičk i 
sporazum o ku ltu rno  prosvjetnom radu sa gradjanskim  d ru š tv i
ma i  organizacijam a na već spomenutom s a s ta n k u ,iš l i  smo na 
dogovore s a  pojedinim  organizaeijam a.Tako smo sa  Društvom 
agronoma o rg a n iz ira l i  ak c iju  u Čardačanima.Znam da je  sa  na
ma bio i  in g  Milan Janković i  jo š  neki agronomi,a medju n j i 
ma i  in g  Dušan K andić.Bilo nas je  oko 2o.Tamo smo jednom se
lja k u  iz g r a d i l i  s ilo -jam u  i  podučavali ga u prim jeni agro
teh n ičk ih  m je ra ,a  posebno kako da h ran i stoku u toku zimskih 
dana.Znam pouzdano da je  drug Dujo Iv ez ić  dao dasku i  cement, 
a l i  se ne sjećam ko je  obezbjedio prevoz.

U Čardačanima b i l i  smo oko p e t do š e s t  dana,Ko- 
lek tiv n o  smo u jednom kazanu prip rem ali h ran u ,a  spava li u
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nekoj š u p i.P o n ije l i  smo i  š a to r .B i l i  su to p l i  l e t n j i  dani i  
spavanje je  b ilo  ugodno .C ije li t a j  boravak u Čardačanima o s- 
tao  nam je  u nezaboravnoj uspomeni.

Uveče smo o rg a n iz ir a l i  d isk u s ije  o raznim tema- 
ma,ak-feuelnim u tem atic i i  vrem enu,M edjutim ,bile su to  skoro 
uvjek p o li t ič k e  teme.Obično nam je oponirao ing  Dušan Kandić 
k o j i  je  u v ijek  nasto jao  da ub laž i o š tr io u  i  našeg p r is tu p a  
aktualnim  p itan jim a  i  naše p o l i t i č k i  revo lucionarne zak lju č
ke. Svi smo s te k l i  u tis a k  da se p la š io  da sve to  ne dob ije  
"crvenu boju" u političkom  sm islu .

Tri smo druga o s lo b o d ili od f iz ičk o g  p o s la ; oni 
su  d o b ili  " d e l ik a tn i j i"  zadatak da krenu po selim a i  tamo 
sa  se ljac im a  ( posebno omladinom ) o rg a n iz ira ju  p o li t ič k e  
razgovore,Jedan od n j ih  bio je  Bogdan Je rk o v ić ,k o ji  je  dobro 
poznavao i  k ra j  i  ljude .K o liko  se sjećam, s njim su b i l i  
Ni k ič a  p av lić  i  M ilorad Ga j i  ć . Mislim da je  b io  odredjen Mi- 
lo rad  G ajić je r  su n jega  poznavali kao trgovačkog s in a fkao 
š to  su  Bogdana Je ro v ić a  poznavali kao s in a  pravoslavnog pai- 
roha.Grupa je  o t i š l a  na ove razgovore.K oliko sam k a sn ije  
čuo, je r  se o ostvarenim  p o litičk im  akcijam a i z  ra z lo g a  kon- 
sp ira to v n o s ti  n i je  javno g o v o rilo ,o n i su  tamo osnovali neke 
grupe a k t iv i s ta  sa  kojim a su k a sn ije  o d ržava li vezu .P retpos
tav ljam  da su i h  o rg a n iz ir a l i  kao skojevske ć e l i j e  i l i  kao 
p o li t ič k e  grupe a k t iv is ta .

Tako sam iz  &ardačana,u l j e to  1935.godine,ponio 
l i je p e  uspomene.Bilo je  to  u vrijem e kada je  p a r t i j s k a  o r
g a n iz a c ija  u Banjoj L uci,u  ovom s lu č a ju  posredstvom KAB~a, 
sp ro v o d ila  ak c iju  p o litič k o g  ra d a  na selu .U  tom je  znaku 
b ilo  i  iz la ž e n  je  l i s t a  "Narodna pravda".

TJ zimu 1935 /3 6 .godine predavanja KAB—a b i l a  su  
masovno posjeć ivana . P o l i c i  ja  je  s t a v i l a  "humerus c lausus" , 
d a la  do znanja Upravi k luba da tre b a  o g ra n ič it i  b ro j s lu -  
ša la e a  na  predavanjima.Upravnim organima sm etala je  popu
la rn o s t  i  m asovnost,a ne nešto  drugo.N ije to  b i l a  "b r ig a  
da ne bude gužve",već n a s to ja n je  da se og ran ič i u t ie a j  ko
j i  KAB v r š i .

P o l ic i j s k i  organi budno su p r a t i l i  a k tiv n o s t.



-  28

Predstavnik p o lic ije  tražio je da se prethodno 
upozna sa tekstom predavanja.Budući da su svi predavači iz*» 
lagali n ex catedra",predstavnik je tražio da vidi teze.Tek 
se nakon toga predavanje moglo održati. Predavači b u  imali 
slobodu da na osnovu teza materiju iz lože na svoj način. 
Morali smo voditi računa da predavanja budu takva da ne da- 
ju povod za zabranu rada KAB-a,što bi p o lic ijsk i organi,a 
i  buržoaska ćaršija,rado dočekali.

Zbog ovoga i  pominjem predavanje Kus Nikolajeva. 
Izgleda da je bio malo pijan.odjednom je u toku predavanja 
prešao na ono što n ije smio.Naime,počeo je da govori u 
smislu kako "mi marksisti,mi komunisti" slijedimo čovjeko
ljub lje Krista,oživotvoramo drevna načela prvobitnog krš
ćanstva, povezujući na taj način re lig iju  sa komuni zrnom. N a 
to pominjanje marksizma i  komunizma prisutni radnici su a- 
plaudirali.Na to je Nikiea Pavlić reagirao naglašavajući 
da je to samo lično mišljenje predavača.Da bi ublažio e -  
fekte,koje bi prisutni predstavnik p o lic ije  u svom izv ješ
taju prenio Upravi p o lic ije  sa svojim ocjenama, štp bi mog
lo u šlov iti zabranu rada Kluba akademičara,Nikiea Pavlić 
je rekao kako osim komunizma ima i  drugih naprednih htijenja. 
Atmosfera se malo sm irila i  tumačenja Nikolajeva nisu se 
mogla pripisati organizatoru.

Milim da Kus-Nikolajev n ije imao namjeru da pro
vokatorski nastupi,već je bio pijan,a u izlaganju nepromiš
ljen.Koliko mi je poznato,Safe£-Pric Pilipović i  Aslm A li- 
hodžić od ranije susfoznavali sa Kus Nikolajevlim.Odmah po 
dolasku s njima je bio u društvu.

U p ro lje ć e  1936.godine pozvan sam u vojsku .Poseb- 
no b ih  ž e lio  napomenuti da smo odjednom,nas oko desetak  na
prednih  studenata,uglavnom  kom unista,pozvani na odsluženje 
kadrovskog roka.Osim to g a ,ra s tu re n i smo po pukovima i  nlko 
od nas n i j e  pozvan u Škole za rezervne o f ic i r e  iako smo za 
to  im ali sve u slove ,izuzev  p o l i t i č k ih .Nas su i z  p o l i t ič k ih  
raz lo g a  i  b a c i l i  u plikove i  r a s t u r i l i  širom Ju g o s la v ije .

Sjećam se da su osim mene b il i  pozvani: Tone P i- 
lanović,Vjeko Bakulić,jedan od Maglajliča i  drugi. Okupili

! A .iv ;  C o '. kiv.ir.o B. Lu



29 -

su nas na Banjalučkom p o lju ,u  krugu kasarne gdje se ukrcam 
valo  u voz. Narednik k o ji je  sprovodio grupu v o jn ik a  u ko jo j 
sam bio  i  j a  rekao mi je :  " E ,t i  ćeš s j e s t i  k ra j  menet".

Sa svojom sam grupom došao u P iro t,m is lim  u Pre
ć i  puk.Sutradan i z j u t r a  p o s t r o j i l i  su nas u krugu kasarne i  
p o če li ra sp o re d jiv a ti  po četam a.Svi su  b i l i  prozvani i  b i l i  
raspo red jen i.H o je  ime i z  sp iskova n is u  p ro č ita l i .S v e  su  v o j
n ike  odveli u p ro s to r i je  S eta  gdje su rasporedjeni.M ene su 
o s ta v i l i  da i  d a lje  u krugu Sekam.Sjeo sam na svoj v o jn ičk i 
sanduk.Koga sam god od o f i c i r a  i  p o d o fic ira  p i ta o  za svoj 
raspored  sv i su  i l i  s l i j e g a l i  ramenima i l i  odgovarali da ću 
b i t i  već rapporedjen .H i hranu mi n isu  d a l i .J e o  sam suhu & ra- 
nu ko ju  sam od kuće ponio.

Tek su me uveće u p u t i l i  u Setu .Sutradan me ka
petan,kom andir moje Sete pozvao i  rekao: "Ti s i  u c iv i lu  
bio kom unista.Sad s i  u vojsci.M ene se ne tiS e  Š ta  s i  rad io  
u c iv i l u ,a l i  s i  ovdje v o jn ik  i  moraš da ra d iš  ono što  t i  se 
n a re d i ,0 Stekao sam u tis a k  da je  kapetan dobar Sovjek.B ilo 
mi je  jasno da je  moje ju čerašn je  zadržavanje u vojničkom 
krugu b ilo  prouzrokovano nedoumicom u koju  će me Setu smjes
t i t i ,  a  možda i  nasto janjem  nekih komandira da me u svoju  
Setu ne prim e.

Nakon i s te k a  redovne re g ru tsk e  obuke komandir 
me je  postav io  za "četnog Satu" je r  u Č eti n i je  b ilo  v o jn i
k a  k o ji  b i io le  b i l i  p ism eni,izuzev  mene.Kao p is a r  u S e ti 
jednom mi se p ru ž ila  p r i l ik a  da dodjem do pukovske matiSne 
k n jig e  vojnika.Tamo sam našao i  svoje im e,gdje sam b  p r i 
mjedbi p ro č ita o : "Prema iz v je š ta ju  Vrbaske d iv iz ijs k e  ob las
t i  i  prema iz v je š ta ju  p o l io i je  i z  Rhkeka,kao kom unista gubi 
pravo na ma k o ji  S in u v o jsc i."S tv a rn o ,n ik ak v e  veze s a  mjes
tom Rakeke u S lo v en iji nisam im ao.Konačno,tada sam p rv i put 
i  čuo za to  m jesto .

5 . jun 1975.godine 
Banja Luka

( In!g Jo s ip  R o lih /)
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( N a s t a v a k  IV.  )

Jednom mi je  komandir će te  u jednom razgovoru 
otvoreno priznao kako je  došlo do o teza n ja  mog ra sp o red jiv a— 
n ja  u Setu po dolasku u vojsku : komandiri S e ta  o d b ija l i  su 
da me kao komunistu prime u svoju Setu.Kađa već drugi n isu  
h t j e l i ,o n  me je  prim io,

U nekim drugim Setama i  jedinicam a pronašao 
sam vo jsn ike s kojim a sam mogao da otvoreno govorim o svemu. 
Jedan od n j ih  b io  je  B u lja n ,S ijeg  se imena ne s jećam ,a li znam 
da je  bio studen t i z  Zagreba.U pojedinim  vojnim radionicam a 
b ilo  je  d o s ta  z a n a t l i j a  s kojima se moglo otvoreno razgovara
t i  o svemu,pa i  p o litičk im  p itan jim a .

Postupci prema vojnicim a b i l i  su nehumani.Oni 
su se mogli i  tuSi.U  tome su p re d n ja č ili  mnogi p o d o fic ir i ,k o 
j i  su se p rosto  iž iv lja v a li .T a k a v  je  bio s luS a j i  sa  mojim 
četnim  narednikom ,koji u tome n i je  bio izu ze tak .Jed an  č e tn i 
narednik  ipak  je  predn jačio  u tom sadizmu: skoro svakodnev
no pozivao je  po nekog vo jn ik a  u m agaoin,naređjivao mu da 
legne 1 tukao ga metalnom šipkom s kojom se č i s t i  puška.O fi
c i r i  su  za sve to  z n a l i , a l i  n isu  re a g ira l i .p o je d in c i  i  medju 
o fic ir im a  p o stu p a li su na s l ič a n  način.Takav je  bio i  potpo- 
ruSnik Ž ivo ta  K a rić ,k o ji je  takodje uživao u m a ltre t ira n ju  
vojnika.D obro se sjećam kako se jednom prilikom  okomio i  na 
mene u nam jeri da i  mene u d ari.P o što  sam b io  o b ilje ž e n  kao 
kom unista ,že lio  je ,v a l jd a ,d a  i  po to j  l i n i j i  i s k a l i  svoj b i
je s .P o š to  smo b i l i  u d a ljen i od drugih  l lc a ,re k a o  sam mu:
-  "G ospodine^otporučniSejnas d v o jica  smo po nečemu jednak i."

Za tren u tak  je  zastao.Začudjeno me je  pogledao 
i  up itao  za raz lo g e .
-  "Ni v i n i ja ,iz g le d a ,n e  bojimo se smrti.Ako me Vi u d a r ite , 
ja  t»ih Vas u b io !" .

PotporuSnik ž iv o ta  b io  je  iznenadjen  mojim od
govorom je r  tako nešto  n i je  oSekivao.Odmah je  pozvao nared
n ik a : "NaredniSe, *‘odi odmah ovamo da ču ješ  n e š to !" .
-"Dade odmah re c i  ono što  s i  malo p r i je  rek ao !" .



-  " P a ,e to ,v id ite ,n a o b la č ilo  se! Moglo b i b i t i  k iš e ! " .
P o tporičn ik  se smrkao.U njemu su se m ješala os« 

jećanja .H aređnik  je  gledao začudjeno.Potporučnik je  š u t io .  
Dobro je  znao da sam kom unista i  kod n jega  se p o ja v ila  pa« 
to lo šk a  ž e l j a  da me tu č e ,a l i  je  ustuknuo je r  je  došao do 
osvedočenja da b ih  svoju namjeru o s tv a r io .

In te resan tn o  je  da me niko do k ra ja  mog s lu ž e n ja  
u v o jsc i n i je  udario,Možda je  potporučnik ž iv o ta  o cijelom  
s lu č a ju  govorio svojim kolegam a,a možda i  n ije .O sjećao  sam 
da mu n aši s lu č a jn i s u s r e t i , ip a k ,n is u  ugodni.

Uživao sam a u to r i te t  medju vojnicim a ne svojom 
školskom spremom,već drugarskim odnosom.Imali su u mene pu« 
no povjerenje.A ko b ih  u svo jo j č e t i  od n j ih  zahtjevno da 
nešto  veliko  za mene uč ine ,on i b i to  sigurno u č i n i l i . I  moje 
p rijed lo g e  su prihvatali.Pom enuću samo jedan p rim je r .

Jedan podnaređnik je  s tra šn o  m a ltre tira o  vo jn ike , 
n a ro č ito  kada je  noću b io  dežuran.Tada je  u v ijek  budio voj«  
nike i  nared jivao  da urade ovo i l i  ono.Jednog dana,znajući 
da će on b i t i  d ežu ran ,o rgan iz irao  sam da niko ne u s ta je  i z  
k re v e ta  kad on dodje u spavaonicu i  nared i da se u s ta je .T re 
balo je  da u tom s lu č a ju  n a jb l iž i  š a l te ru  ugasi s v je t lo ,a  
da drugi dreknu: "D ržite  ga! P o k rij ga dekom da mu pokažemo!". 
Tako je  i  b ilo .M edju tlm ,na te  povike on je  pobjegao i z  spa« 
vaonice j e r  je  znao da će lo še  p ro ć i.

Podnaređnik je  doživ io  blam ažu.Izgubio je  a u to r i
t e t  i  odmah bio prem ješten u neko drugo m jesto .V jerovatno su 
i  o f io i r i  ž e l j e l i  da ode je r  oko našeg s lu č a ja  n isu  p ra v il i  
veće p itan je .M l smo se u svemu p r a v i l i  na ivn i i  r e k l i  da uop— 
š te  n i je  u laz io  u spavaonicu,Ovo je  b io  samo povod da se 
nezgodnog podnarednika i  sama je d in ic a  r i j e š i .

U drugoj po lov in i 1937.godine v ra tio  sam se i z  
vojske.U  v o jso i sam proveo punih 14 m je sec i,a  da sam iša o  
u školu reze rv n ih  o f i c i r a  s lu ž io  b ih  samo 9 m jesec i.

Da b ih  što  p r i je  d ip lo m irao ,p rih v a tio  sam se u - 
čen ja .B ilo  je  l j e to  i  b ilo  mi je  teško  da počnem sa  učenjem. 
Ha to  je  d ijelom  u ticao  i  v e l ik i  p rek id  u učenju nastao  
boravkom u vo jsci.P očeo  sam sa  b e le tr is tik o m  i  nakon jedno 
15 dana č i ta n ja  prešao sam na svoje  udžbenike.Radio sam in «
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tenzivno tako da sam već u feb ru a ru  1938.godine d ip lom irao .
Vidio sam se sa  drugovim a,B ili su tu : Radomir 

Skakić,Rade L iS ina ,V ladeta  Vasić,Zoran i  Rode Kovačebić i  
d ru g i.

Bakullć Vjeko v ra tio  se i z  vojske i  dobio za
poslen je  u CAZINU,Zbog sv o jih  naprednih p o l i t ič k ih  id e ja  
Vjeko je  došao u sukob sa  Pozdercom i  bio prem ješten i z  
m je s ta .b o lje  rečen o ,b io  je  is tje ran .N akon  toga  dobio je  
m jesto u MODRIČU.Taj $ožderač b io  je  na  d u žn o sti,kako mi 
je  Vjeko rekao ,sreskog  nače ln ik a .

Tone P ilanov ić  n as tav io  je  kao i  j a  s tu d i je  u 
Zagrebu i  zajedno smo d ip lo m ira li,P o š to  nismo mogli d o b iti  
s ta ln o  za p o s le n je ,a  b i l i  smo svuda sumnjLvi kao kom unisti, 
nekako smo u s p je li  da se kao honorarni s lu žb en ic i z a p o s li
mo u D ire k c iji  za  izg ra d n ju  p ruge .R ad ili smo u zgradi gdje 
je  stanovao Boro I l i ć , u  zgradi Djevojačke škole i z a  Hotel 
"Bosne",kao teh n ičk i c r ta č i .P r e c r ta v a l i  smo neke planove 
tušem na paus-papiru .T u smo r a d i l i  n ešto  oko š e s t  m jeseci. 
Drugih poslova ,bar za n a s ,n i je  b i lo .

P red a li smo i  molbu za s ta ln o  zaposlen je ,od 
nosno molbu da možemo negdje s t a ž i r a t i  kako bismo se k asn i
je  u svo jo j s t r u c i  mogli z a p o s li t i .D o b ili  smo odobrenje da 
možemo da idemo na staž  u BELJE kao sv ršen i s tu d e n ti i  d i
p lom irani agronomi.Koliko se s jećam ,b ilo  je  to  n a jv je ro -  
v a tn i je  u septembru 1938.godine.

Sjećam se samo nekih d e ta l ja  vezanih za demon
s t r a c i j e  p ro tiv  okupacije Čehoslovačke.Demonstrantima se 
p r ik lju č io  i  Čeh C isa rž ,k o ji je  držao d ro g e riju  u Gospod
skoj u l i c i , i  da je  medju onima k o ji su  b i l i  povredjeni bio 
i  on,Demonetraci je  je  o rg a n iz ira la  p a r t i j s k a  organi z a c ija . 
Koliko se sjećam ,dem onstranti su p rip rem ljen i u grupama 
d o š li i z  "P e lag ića" .

O tišao sam u B e lje .P r i je  našeg dolaska,Tone 
P ilan o v ića  i  mene,tamo je  rad io  naš kolega sa  s tu d i ja  K lajn 
Mihajlo.Oko godinu dana p r i je  našeg dolaska on je  organi
z irao  o p š ti š t r a jk  p o ljo p riv red n ih  i  drugih radn ika  na tom 
poljoprivrednom  d o b ru .Š tra jk  je  b io  u vrijem e že tve i  u 
njemu je  učestovalo  oko 3«ooo radn ika .
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P o s li je  ovog Š tra jk a  K lajna su  o tp u s t i l i  sa  pos- 
la.Neko vrijem e iz d rž a v a li  su ga ra d n ic i »Kasni je  je  dobio n a- 
t i je š te n je  u Poljoprivrednom  zavodu u Osi jeku.D obrovoljni p r i 
lo z i za njegovo izd ržavan je  ukazuje da su ga ra d n ic i z a is ta  
c je n i l i  kao Čovjeka.

Dok smo se n a la z i l i  u B je lju  na a te r ir a n ju  p r i 
k u p l ja l i  smo dokumente da bismo mogli p o d n ije ti  molbu za 
prijem  u službu,Ubrzo smo sve n ab a v ili osim p o lic ijsk o g  u- 
v e ren ja  o vladanju,U prava banovine molbe n i je  prim ala p r i je  
nego što  se kom pletiraju, sa  svim p ri lozim a. Premda smo pod
n i j e l i  molbu za ovo uv jeren je  odugovlačilo se sa  izdavanjem* 
Preko advokata K o s tić a ,k o ji je bio poslan ik  i  režim ski čov
jek ,p o k u ša li smo da in tervenišem o.P ošto  smo s njim u h v a ti l i  
v ezu ,o tišao  sam kod n jega  i  zamolio da urgira .O n je  obećao 
da će za g a r a n t i r a t i  za mene i  F ila io v ić a  da nara se daju  t r a 
žena uvjerenja,sam o pod uslovom ako mu obećamo da u periodu 
od godine dana nećemo n a p ra v iti  n i š t a  š to  je  zakonski kaž
n jiv o . Dali smo obećanje da nećemo n a p ra v iti  nikakav izg red .

Tone F ilanović  i  ja  o s ta l i  smo u "Belju" do l j e 
t a  1939# godine. Obojica smo n a s to ja l i  da organizaciono po ve
žemo sve s ta ž i s te  i  s tru čn jak e  sa  devet p usta ra .Jedno  dva do 
t r i  p u ta  smo se s a s t a l i , a l i  t i  sa s ta n c i n isu  b i l i  p o l i t ič k e  
p r iro d e .Ž e lje l i  smo da se sa  svima upoznamo i  da p osto je  od
red jen i o b lic i našeg povezivanja .

U septembru 1939*godine dobio sam s ta ln o  namješ
tan je  u Državnom poljoprivrednom  dobru u MODRIČI,a Tone F i-  
lanović za sreskog agronoma u P rije d o ru .

Na poljoprivrednom  dobru zatekao sam Vjeku Baku- 
l ić a .S u s re t  je  bio srdačan*Obradovali smo se što  ćemo moći 
da zajedno radimo.Vjeko je  bio na dužnosti š e fa  A grobotanič- 
kog odsjeka, a Vladi s lav  K on čar na dužnosti rukovodioca Sto
čarske p ro izv o d u je .Ja  sam dobio dužnost rukovodioca r a ta r 
ske proizvodnje*

U to  je  vrijem e Vjeko Bakulić s tv o rio  veze s a  se
ljac im a  u okolnim selim a, a posebno u G-arevcima i  Tarevcima, a 
i  m ještanima u Modriči*

Našao sam se u d ilem i: dao sam obećanje da ću go



34 -

dinu dana p o l i t ič k i  m iro v a ti, a sa  druge s tran e  osjećao sam 
meralnu i  p o l i t ič k u  obavezu da moram nešto  rad i t i .  Smatrao 
sam da je  moja p o l i t ič k a  obaveza važni ja , a l i  da u tome ne 
idem predaleko da b ih  došao odmah pod udar zakonskih para^- 
grafa.N oću smo Vjeko Bakulić i  ja  i š l i  po s je lim a ,p re lim a , 
mjestim a gdje se pekla r a k i ja  i  nekim sve tkov inam a.Išli smo 
u nam jeri da ih  š to  b o lje  upoznamo,da se s njim a povežemo i  
da u granicama mogućnosti za n j ih  nešto  uradim o,Prvenstveno, 
ž e l j e l i  smo da nešto  napredn ije  unesemo u n jihov  ž iv o t ,a  po
gotovo u n jihova shvatanja.N egd je  smo im ali uspjeha je r  je  
u pojedinim selim a već b ilo  p o l i t ič k i  n ap red n ijih  l ju d i ,o d 
nosno l je v ic a r s k i  o r i je n t is a n ih  pojedinaca.Posebna nam je  
ž e l ja  b i l a  da radimo na su zb ijan ju  v je rsk e  su re v n jiv o s ti i  
na nacionalnom zb ližavan ju  je r  su na tom p o d ru č ju ,v je rsk i 
i  nacionalno heterogenom ,bile ra sp ir iv a n e  n a c io n a lis tič k e  
s t r a s t i , 1

R ad ili smo i  na povezivanju omladine i  u samom 
m jestu MODRIČA.Kulturni ž iv o t odvijao  se u t r i  č i ta o n ic e ,a l i  
su one b i le  na konfesA onalno-nacionalnoj osnovi (s rp sk a ,h r
v a tsk a  i  muslimanska č ita o n ic a ) .B ile  su sve medjusobno od
vojene u pogledu društvenog ra d a ,a  p o s to ja le  su  tendenc ije  
d a lje g  medjusobnog d is ta n c ira n ja .

Vjeko Bakulić i  ja  prvo smo se u k l ju č i l i  u rad  
Hrvatske č ita o n ic e . Tamo smo p r id o b il i  neke omladince pa smo 
zajedno p o s je ć iv a li  o s ta le  d v ije  č itao n ice .N a  ta j  smo način  
n a s to ja l i  da omladinu Što v iše  zbližimo.Muslimansku i  srpsku 
omladinu p o z iv a li smo da d$dje u Hrvatsku čitaonicu.Vremenom 
je  to  u rod ilo  plodom .Surevnjivost se sve v iše  u b lažav a la .B i- 
l i  smo zadovoljni postignutim  rezu lta tom , rad om k o ji je  imao 
d u b lji sm isao.Za napredno p o litič k o  d je lovan je  b ilo  je  po t
rebno prevaziS i n a c io n a lis t ič k u  isk lju č iv o st.O v ak av  rad Vjeke 
Bakulić a i  mene,rad na kulturnom povezivan ju ,n i  je  se mogao 
t r e t i r a t i  kao nelegalno d je lo v an je .

Našem zajedničkom društvenom radu na kulturnom po
l j u  nismo zab o rav ili da damo i  p o l i t ič k u  notu , a l i  je  ona b i
l a  skrivena.U  tom c i l j u  o rg a n iz ira l i  smo dramske predstave 
sa  naprednom sadržinom.U dogovoru sa  Vjekom napisao sam dva
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dramska te k s ta ,d v a  sk eča ,k o ji n isu  b i l i  na nekoj l i te r a r n o j  
v i s i n i , a l i  su mogli p o s lu ž i t i  za naše nam jere. Trebalo je  da 
tek s to v i budu a k tu e ln i,d a  t r e t i r a j u  so c ia ln e  probleme i  da 
i n i c i r a ju  ra z m iš lja n ja .

Fabula prvog skeča t r e t i r a l a  je  drevni problem 
zaduženog siromašno© s e lja k a  kome p o v je rio c i dolaze da nap- 

% l a t e  dug.Kod siromašnog s e lja k a  k o ji posjeduje samo jednu ju -
. n iču  do lazi poreski i z v r š i t e l j  da n a p la ti  po rez,zatim  seoski
♦ kulak zbog duga i  jo š  jedan zbog nekih  r a n i j ih  p o traž iv a n ja .

Dramski z a p le t n a s ta je  kada se oni zajedno nalaze i  kada do
la z i  do sukoba med ju  njim a ko ima veće pravo na jun icu . Seljan
ka  niko n i š t a  ne p i t a , a  kada mu je  dozlog rd ilo  uzeo je  s j e 
k iru  i  sve ih  r a s t je r a o .

Ovaj skeč bio je  vezan za svakodnevne probleme 
siromašnog s e lja k a  i  njegov položaj.Posebno sam s tav io  s a  ak- 
cenat na završetak  kada s e lja k  u v id ja  da ih  se sjekirom  je d i
no može o s lo b o d iti .

I  drugi skeč imao je  podlogu u stvarnim  zb iva- 
n jim a.Fabula skeča odnosila  se na popa Franu i z  Modriča k o ji 
je  od s e lja k a  tra ž io  davanja u novcu i  n a tu r i ,a  t a  su dava
n ja  b i l a  p r i l ič n o  v isoka za sve obrede koje je  Fr ano u crkvi 
i  van n je  o b av ljao (za  k rš te n je , vjenčan je , sahrane i td .) .S e l ja r -  
e i su se često  s njim pogad ja li da njegove nusluge,r budu j e f 
t i n i  je .  Med ju t  im, on na to  n i je  p r i  s ta ja o . Imao je  svoju t a r i f u  
i  od n je  n i je  odstupao.

Sve sam to  u skeču prikazao , a l i  na način da to 
ne bude uvred i jivo .T  a j se pop u komadu zvao G ra b ilo ,a li  su 
sv i zn a li da se to  odnosi na popa Franu.

Posebno želim  napomenuti da se t a j  pop Frano za 
vrijem e drugog sv je tskog  r a ta  odlično držao.U granicama svo-

* j ih  mogućnosti sp riječav ao  je  da se v rš i  k lan je  srpskog ž iv -
v l j a  od s tra n e  ustaša .P op  Frano me je  u januaru 194o.godine*

vjenčao .Sa svojom suprugom sam se vjenčao u župnom stanu  je r  
je  zbog v e lik e  hladnoće crkva b i l a  veoma h ladna,

U pomenutim skečevima n as tu p a li su m ladići i  
d jevo jke,ona grupa omladine na koju  smo se u našem radu osleu- 
n ja li.N o ,im ena  im se ne sjećam.Radi l i  su veoma po letno .
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Znam da smo se u Modriči povezali s a  braćom Kovače
v i ć .Niko je  bio kovač,a  Pero KovaSević k ro ja č ,B il i  su napred
n i i  s njim a smo mogli k o n tak tira ti.M ed ju  naprednim bio je  
i  b rico  Š irb eg o v ić ,č ijeg  se imena ne s jećam ,a li znam da sada 
ž iv i  u Banjoj L uci.

Medju naprednim mladićima bio je  jedan po n ac iona l
n o s ti  Jev re jin .O n  nam je  s lu ž io  kao k u rirsk a  veza izmedju 
grada i  po ljopriv rednog  imanja.On nam je  do lazio  da ja v i ka
da se i  gdje s a s ta je  grupa a k t iv i s ta .

U vrijem e že tv e  194o.godine o rg a n iz ira l i  smo š t r a jk ,  
negdje krajem  juna i l i  početkom jula.D o š t r a jk a  je  došlo na 
s l i je d e ć i  n ač in .

Došli su  k nama ra d n ic i i  ž a l i  l i  se kako im je  veoma 
n isk a  dnevnica.D obivali su svega oko 17-18 d in a ra  dnevno,a 
r a d i l i  su po c i j e l i  dan.Vjeko Bakulić je  imao mogućnost da 
svojim radnioim a poveća dnevnicu na 2o d inara.T akva ovlaš
te n ja  ja  nisam im ao.Inače smo često  7 jeko i  ja  razgovara li 
o po ložaju  radn ika  na imanju i  o s tavu  državnih organa k o ji 
su i n s i s t i r a l i  na povećanoj p ro iz v o d n ji ,a l i  su se malo b r i 
n u l i  o po laža ju  rad n ik a  na im anju i  adekvatnom p laćan ju  rad
n ik a . Naša o v lašćen ja  n isu  b i l a  da odredjujemo najam ninu.

Pozvao sam nasamo rad n ik a  Ivu  A ndrića ,ko ji je  rad io  
skoro na svim poslokima u ekonom iji,posebno oko ish ran e  s v i -  
n ja .B io  je  dobar,pošten  i  p o v je r l j iv  radnik.Rekao sam mu da 
su tra ,k a d a  tre b a  da dodju na posao,niko ne id e ,v eć  da postave 
zah tjev  da im se poveća najamnina na 2o d in a ra  dnevno.Andriću 
sam n ag las io  da nikom ne pominje da sam fta dao ovaj p r ije d lo g .

Andrić je  tako i  postup io .P red lož io  je  radnicim a da 
se s u tra  ne ide na posao,već da se postav i z a tje v  za dnevnicu 
od 2o d in a ra .B il i  su to  r a ta r s k i  rad n io i od k o jih  je  svako 
b io  zadužen za par kon ja  da sa  njim a r a d i .

B ilo mi je  drago što  su me p o slu ša li.P rek o  nekog rad 
n ika  pozvao me je  d ire k to r  Tomislav župančić i  rekao: "Evo 
k o č i ja š i  š tra jk u ju .T o  su tv o j i  radn ic i.P od jim o da vidimo 
š ta  je !" .P ra v io  sam se da sam iznenad jen .S a direktorom  s a  po
šao do okup ljen ih  rad n ik a .P rav eć i se naivnim ,upitao  sam ih :  
"Š ta  je$  Što ne p reže te  i  ne id e te  na posao?"•



O dgovorili su da im je  n isk a  nadnica i  da ž e le  da 
im se p la t i  po dvadeset d in a ra  dnevno.

Njihov je  po ložaj z a is ta  b io  težak . Radi l i  su dnev
no po 14 do 16 s a t i ,p o  c i j e l i  dan dok se vidjelo»Vremena n i 
su  im ali za l i č n i  život«

Župančić je  tad a  rekao: "Ako ću m orati p l a t i t i  
po 2o d inara ,onda ću p l a t i t i  samo........." i  počeo je  izd v a ja 
t i  pojeđinoe medju njima«Nabrojao ih  je  oko 1 4 .Odmah sam o- 
s j e t i o  njegovu ten d en c iju  da ih  ra zv rs ta v a ,je d n e  od drugih 
iz d v a ja .

Ivo Andrlć tad a  je  pogledao u mene.Glavom i  o č i
ma sara mu dao na znanje da na to  ne p ris tan u .N a  k ra ju  t ih  
razgovora Župančić je  p r is ta o  da svima poveća dnevnicu na 
2o d in a ra .

Bilo je  o č ito  da ih  ŽupanSić svojim prijedlogom  
ž e l i  raz jed in iti»M ada je  on po k arak te ru  b io  dobar čovjek, 
ipak  je  morao da nastupa onako kako je  to  t r a ž io  režim ,da 
o s tv a ru je  ono š to  su  mu p re tp o s ta v lje n i n a r e d j iv a l i .

U redivim a radn ika  u ekonomiji b ilo  je  mnogo onih 
u koje sam se mogao pouzdati.Osim  pomenutog Andrića pomenuo 
b ih  i  Šperca, k ra v a ra  u š t a l i  ( u s ta še  su ga sa  ženom s t r e -  
l j a l i  1941.i l i  1942.godine).

Kad je  form irana H rvatska banovina ovo područje 
jo j  je  pripalo ,odnosno š i r e  područje izdvojeno je  i z  sa s ta v a  
Vrbaske banovine (Bofanski Brođ,Derventa,M odriča,Građačac) 
i  p ripo jeno  je  novoform iranoj banov in i.

Negdje krajem 194o.godine došao je  jedan drug i z  
Dobo ja  k o ji  nas je  th  povezao i  obrazovao p a r t i js k u  o rgan i
z a c iju .P o č e li  smo r a d i t i  početkom 1941.g o d in e .S a s ta ja li  smo 
se noću u s e lu  Tarevci u b l iz in i  kuće Mujbegovića.

Do iz b i ja n ja  rag a  o d rž a li smo,koliko se  sjećam, 
svega dva sas tan k a .P o s led n ji sastanak  bio je  u š l j iv ik u  kod 
kuće Mujbegovića u martu 1941.& odine.Sastanak je  održan u 
toku n o ć i ,a  b ilo  nas je  oko pe t do šest.S ve  nas je  pozvao da 
dodjemo na zakazano mjesto pomenuti Jev re jim .D ošli smo po 
mraku.Koliko se sjećam ,u ć e l i j i  su b i l i  M ujbegović,mislim 
Niko i  Pero Kovačević (nisam sasvim s ig u ra n ) , ja  i  jo š dvo
j i c a  za koje znam samo da su b i l i  Muslimani »Mislim da su  o— 
b o jic a  b i l i  i z  larevaca.Pom enuti J e v re jin  n i je  bio u ć e l i j i .



Sastanak je  vodio pomenuti drug i z  Doboja.Bilo 
je  r i j e č i  o p o l i t ič k o j  s i t u a c i j i  i  zadacima članova da d je 
lu ju  u svojo j s re d in i na političkom  i  idejnom polju* Na sa s 
tanku je rekao da v iše  neće d o la z i t i  i  p red lož io  da j a  budem 
sek re ta r*

Želim samo napomenuti da je  tad a  Vjeko već bio 
prem ješten u O s ije k ,a  ja  sam od n jega  preuzeo Agrotehnički 
odsjek .Svoj položaj predao sam koleg i S to jan o v iću ,k o ji je  
sada p ro feso r Više po ljop riv redne škole (možda i  f a k u l te t )  
u Osijeku.U pomenutoj p a r t i js k o j  ć e l i j i  tre b a lo  je  da bude 
i  Vjeko B akulić,

Moj iz b o r  za s e k re ta ra  b io  je  samo nominalan j e r  
sam za par dana dobio poziv da se javim na zborno m ob iliza - 
c ijsk o  m jesto P la ta k .g d je  je  zadnja s ta n ic a  Krijevo*Nisam 
uopšte znao gdje bi moglo uopšte b i t i  to  mjesto*Nakon dužeg 
p ro p itiv a n ja  doznao sam da je to  m jesto u b l iz in i  Sušaka. 
Kada sam došao u m ob ilizac ijko  o d red iš te  b ilo  je  tamo još 
sn ijega .N a to j  v iso ra v n i,n a  jednom p la tou  b i le  su neke v o j
ničke barake izg rad jene  od daske.Tu smo d o b ili naoružanje: 
puške i  muni č i ju .  Dobi l i  smo i  po jedan kukuruzni kruh k o ji  
smo zv a li ” zvrčka". O fic ir  je  rekao: VEvo vam zvrčka pa će te  
i ć i  pravo na Rim! "*

Tu smo b i l i  jedno desetak  dana u znaku išč e k iv a n ja . 
B ili  smo odvojeni i  nismo zna li š ta  se sve zbivalo.Njemačka 
je već napala , a mi smo se i  d a lje  n a la z i l i  na tom p la to u  u 
išček iv an ju  i  p a z i l i  prema p lan in i Učki da se ne pojave I t a 
l i  jan i.Jednog  dana oko lo .a p r i l a  1941.godine v id je l i  smo da 
su sv i o f i c i r i  u ju ta rn jim  časovima negdje o tiš li .G o v o r ilo  
se da su o t i š l i  na dogovor d o lje  u Sušak.Pred veče su se 
v r a t i l i  po svoje s tv a r i  i  nekuda o t i š l i .O s ta v i l i  su  s nama 
samo jednog rezervnog poručnika.Ovaj nam je  rekao da je  Ju 
g o s la v ija  iz g u b ila  r a t , a l i  da se ne razilazim o je r  da ćemo 
se p re d a ti kad dodju I  t a l i  ja n i .

U to j  je d in ic i  na p la to u  P la tak  bio je  i  Franjo 
Kuljanac.U dogovoru s njim  i  drugim vojnicim a o d lu č il i  smo 
da u toku noći napustimo ovaj vo jn i logor.Svim a smo r e k l i  
da je  za sve nas b o lje  da odemo j e r  će nas sigurno i  t a l i -



jonski v o jn ic i odvesti u ropstvo .
Većina od nas onesposobila je  lako naoružanje 

ko je  smo im a li;  lo m ili smo puške i  m itra l je z e .
Pošto sam ja  medju posleđnjim a došao,moje o - 

d i je lo  n i je  b ilo  jo š  poslano kući.Skinuo sam vojničku un i
formu i  obukao c iv iln o  odi je lo .P re sv u k li su se i  sv i dru
gi Š i ja  je  odjeća još o s ta la  u barakam a.U putili smo se u 
grupi prema ž e lje z n ič k o j s ta n ic i  Lokve u pravcu Delnica« 
Razumije s e , i š l i  smo pješke u jednoj tmurnoj a tm osferi.K re
n u li  smo u n e izv je sn o s t j e r  nismo zn a li pravo s ta n je  s tv a 
r i .K ru ž i le  su samo pretpostavke i  g la s in e .Je d in o  je  b ilo  
pouzdano da je  Ju g o s la v ija  k a p i tu l i r a la ,š to  nam je  o f i c i r  
re k a o ,a l i  nam je  sve to  b ilo  n e s h v a ^ ' —

7 , jun i 1975.godine 
Banja Luka


